
20 Den 23 Januari.

Tisdagen den 2$ Januari.

Kl. 10 f. m.

§ 1-

I anledning af förfall för Herr Talmannen ledde Herr vice Talman
nen förhandlingarne i detta sammanträde.

§ 2.

Justerades protokollet för den 16 Januari.

§ 3.
Herr Statsrådet och Kommendören af Kongl. Nordstjerne-orden P. 

A. Bergström aflemnade följande Kongl. Maj:ts propositioner, nemligen:
l:o) angående beviljande af statsbidrag till genomförande af ny tomt

reglering i Strengnäs efter den staden under April månad 1871 ofver-
gångna brand; och ......

2:o) angående beviljande af vissa förmåner for enskilda jernvags- 
anläggningar, som utan bidrag af allmänna medel utföias;

samt Kongl. Maj:ts skrifvelse: . . .
om förordnande af en statsrådsledamot att utöfva den befattning 

med riksdagsärender som enligt § 46 af Riksdags-ordningen tillkommer 
en ledamot af statsrådet.^

Herr vice Talmannen förklarade, att Kammaren skulle åt de afgifna 
nådiga propositionerna lemna grundlagsenlig behandling.

§ 4-
Föredrogs Kongl. Maj:ts nådiga proposition angående statsverkets till

stånd och behof.

I anledning af denna nådiga proposition afgåfvos nu yttranden af:

Herr P aland er: Herr vice Talman! mine Herrar! Jag har ej
begärt ordet i afsigt att inlåta mig på någon granskning af Kongl. Maj:ts 
nådiga proposition i allmänhet, utan blott för att yttra några ord rörande 
den del deraf, som, efter mitt förmenande, under nuvarande tidsförhållan
den är den vigtigaste, nemligen femte hufvudtiteln eller anslagen till Sjö
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försvars-departementet. Då jag således icke vill ingå i eu granskning af 
den Kongl. Propositionen i allmänhet, skulle jag icke heller redan nu 
hafva begärt ordet, om icke jag sett att Herr Statsrådet och Chefen för 
Sjöförsvars-departementet är närvarande, och en skyldig uppmärksamhet 
mot honom synes fordra, att de anmärkningar, jag har att göra vid de 
till detta departement begärda anslag, framställas i hans närvaro, så vidt 
sådant ske kan. Jag vill icke dölja, att den utgång, frågan om ordnan
det af vårt landtförsvar rönte vid urtima riksdagen, icke på mig verkade 
nedslående, och detta emedan jag ansåg, att följden af nämnda frågas 
utgång skulle blifva den, att Regeringen och Representationen nödgades 
rikta sin uppmärksamhet åt den andra delen af vårt försvar eller sjö
försvaret, hvilken del, efter mitt förmenande, på grund af den sednare 
tidens framsteg i sjökrigsväsendet, ingalunda för oss är den minst vigtiga, 
utan måhända den vigtigaste; ty om icke denna del af försvaret får den 
plats den bör hafva, är, enligt mitt förmenande, allt försvar af Sverige 
mot eu stormakts anfall omöjligt. Det torde nemligen icke kunna bestri
das, att, om intet finnes, som kan hindra fiendens landstigning på våra 
kuster, lättheten att försvara Sverige numera icke är större än t. ex. 
lättheten att försvara Belgien. Då jag hyser sådana åsigter, som dem 
jag nu och tillförene haft äran uttala, bör det icke förundra någon, 
att den Kongl. Propositionen i fråga om anslagen under femte hufvud- 
titeln på mig gjort ett nedslående intryck, och detta dels derföre, att, 
då man väntade ett förslag' till ordnandet af ett tidsenligt kustförsvar 
och eu framställning om tillräckligt anslag för anskaffande af tidsenlig 
sjökrigsmateriel, så mötes man i den Kongl. Propositionen i stället egent
ligen af anslagsfordringar till arvoden, till husbyggnader och till förhöjda 
löner in. in., i allmänhet öfverflödigt, och af begäran om anslag till en 
fartygsmateriel, som af de flesta bland dem, hvilka följt med sjökrigs
vetenskapens utveckling och icke äro bundna vid ett visst system, anses 
redan föråldrad och dessutom af den dyrbara beskaffenhet, att, om vi 
egna våra krafter och tillgångar åt densamma, det göres omöjligt för oss 
att erhålla ett kraftigt, tidsenligt och efter våra nationela förhållanden 
iämpadt kustförsvar. Personligen för mig och för dem, som tänka lika 
med mig, är det vidare nedslående att finna, att, ehuru, såsom det yttrades vid 
sistlidna lagtima riksdag, och hvilket bekräftas af den Kongl. Propositio
nen, vi för närvarande snart sagdt icke ega någon flotta, man ändock 
anser sig behöfva ökade anslag för dess underhåll, nedslående synnerligast 
derför, att det förtroende, hvilket är nödvändigt, för så vidt man skall 
kunna hoppas på behöfliga anslag, derigenom motverkas. Ty den tanken 
ligger nära till hands, mine Herrar. Om vi eu gång få eu sådan flotta, 
som den af sjöministern ifrågasatta, — hvilket, inom parenthes sagdt, jag 
för min del hoppas att vi aldrig måtte erhålla — eller om vi annars få 
en talrik fartygsmateriel — hvilka kolossala anslag skola icke dä erfor
dras för flottans underhåll, så vida allt, som göres derför, verkligen måste 
fortgå i samma stil som hittills.

Med anledning af de yttranden, jag nu fällt och hvilka måhända 
förefallit en eller annan alltför skarpa, anhåller jag att nu få öfvergå till 
påpekandet af några särskilda punkter i Herr Chefens för Sjöförsvars
departementet anförande till Statsråds-protokollet den 9 innevarande må-
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nåd, hvilket anförande ligger till grund för den Kong!. Propositionen i 
afseende å anslagen under femte hufvudtitelu.

Den första punkten i detta anförande, eller den angående Marin- 
ingeniörstaten, synes mig ingalunda vara den minst märkvärdiga. Denna 
punkt innehåller nemligen framställning om ett anslag af 6,400 E:dr om 
året till arvoden åt underingeniörer vid sjöförsvaret. Förnämsta anled
ningen till behofvet af underingeniörer — hvilket behof skulle hafva 
uppkommit på sednaste tiden, ty det är icke synnerligen länge sedan 
den förut befintliga Konstruktionskorpsen förändrades till Marin-ingeniör- 
stat — skall, enligt berörda anförande, vara den, att “de maktpåliggande 
göromål, som vore åt personalen vid nämnda stat uppdragna, endast med 
stor svårighet och under ytterst ansträngande tjenstgöring kunnat af den
samma utföras». Vidare “ heter det: “oaktadt ingen af tjenstemännen, 
under de fyra år Mariningeniörstateus verksamhet fortgått, genom sjuk
dom eller af andra tvingande omständigheter längre tid varit urståndsatt 
att tjenstgöra, hade, i anseende till personalens fåtalighet, åt ingeniörerna 
blott undantagsvis kunnat lemnas tillfälle att genom resor i främmande 
länder inhemta kunskap om de tätt på hvarandra följande uppfinningarne 
i nutidens sjökrigsmateriel; ej heller hade ständigt ombud kunnat hållas 
vid den mekaniska verkstad, der dyrbarare arbeten för Kronans räkning, 
såsom, bland andra, den sednast levererade monitorn, blifvit utförda». 
Och slutligen framhålles såsom ömkligt att kunna antaga underingeniörer 
såsom “elever» vid Mariningeniörstaten.

För min del nödgas jag bestrida riktigheten af hvarje af dessa så
som skäl för behofvet af underingeniörer uppgifna omständigheter. Jag 
bestrider, att tjenstgöringen är ytterst ansträngande, och jag grundar detta 
bestridande på den personliga kännedom jag eger om den ort, der an
strängningen tydligen skall vara störst, och på min personliga beröring 
med de flesta," ja alla vid Mariningeniörstaten å nämnda ställe anställde 
tjensteman. Det är icke tjenstgöringen, som der är ansträngande, utan 
gåendet från ena ändan till den andra af ett synnerligen vidsträckt varf. 
men denna ansträngning kommer att i väsendtlig män blifva obehöflig 
sedan den koncentrering af verkstäderna derstädes, hvartill anslag jemväl 
begäres, såsom jag hoppas, inom kort blifvit verkställd.

Likaledes bestrider jag, att underingeniörer behöfvas, emedan vi nu 
skulle sakna tillgång till ständiga ombud vid vår förnämsta enskilda me
kaniska verkstad, eller emedan man icke skulle kunna tillfälligtvis ersätta 
den, som för studier behöfde skickas utomlands. Af rullan öfver perso
nalen vid Kongl. Flottan inhemtas nemligen, att flere medlemmar af den 
fordne Konstruktionskorpsen blifvit öfverflyttade på indragningsstat med 
vilkor af tjenstgöringsskyldighet under vissa år, hvilkas slut ännu för åt
skilliga är ganska aflägset. Den, som eger kännedom om förhållandena, 
vet att bland dessa tjenstemän finnas förträffliga subjekter i och för öf- 
vervakandet af de byggnadsarbeten, som för Kronans räkning utföras, vare 
sig vid egen eller vid enskilda mekaniska verkstäder.

Hvad slutligen den tredje anledningen till ifrågavarande anslagsfordran, 
eller önskligheten att erhålla ingeniörelever, vidkommer, så anser jag mig 
i afseende derå hafva det största skäl att påyrka, det Stats-Utskottet 
icke måtte tillstyrka och Riksdagen icke bifalla denna punkt, ty genom
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bifall dertill skulle man låta det nuvarande tillståndet ytterligare fort
planta sig, under hvilket en statens varfsarbetare sannolikt icke gör 
hälften af det arbete han kunde och måste uträtta, om lian vore anställd 
i den enskilde industriidkarens tjenst.

Ändamålet med Konstruktionskorpsens förändring till Mariningeniör- 
stat var väl hufvudsakligen att den gamla inrotade slentrianen inom 
varfven icke längre skulle fortlefva. Skulle vi nu vilja tillintetgöra detta 
mål? Het vore högst beklagligt; ty om vi vilja räkna på att framgent 
erhålla skickliga mariningeniörer, icke vinna vi detta mål genom upp
fostran af elever i nuvarande, bedröfiiga varfsförhållanden.

Bland anslagsfordringarne för “Flottans nybyggnad och underhåll" 
finnas äfven några, som äro högeligen öfverraskande och hvilka jag nu 
går att påpeka.

I afseende på den första punkten i denna afdelning, eller anslagen 
till underhåll af ångfartyg jemte maskinerier och pannor, uppstår svårig
het att framställa anmärkningar i detalj, då skälen för behofvet af de äskade 
anslagen högst ytligt framhållas; jag anhåller derföre endast att särskilt få 
fästa Kammarens och Stats-Utskottets uppmärksamhet derpå, att Regeringen 
begärt en förhöjning i det ordinarie underhållsanslaget till pansarplåtar. 
Mot eu sådan förhöjning är måhända mindre att invända, då man trot
sig hafva skäl förmoda, att byggandet af pansarfartyg skall komma att 
framgent fortsättas; men för dem, som, i likhet med mig, äro öfvertygade 
derom, att pansarsystemets tid är förbi och att detta system för (ifrigt 
icke öfverensstämmer med den enda riktiga grunden för Sveriges sjöför
svar, och för dem, som följaktligen hysa den förhoppningen, att kölen ej 
mera skall sträckas till ett svenskt pansarfartyg, kan det icke finnas nå
got skäl att bifalla den ifrågasatta förhöjningen.

i den andra punkten har, i anledning af Befälhafvarens vid Stock
holms station anmälan att stationens segelbåtar vore i bristfälligt skick 
och för öfrigt af mindre tidsenlig beskaffenhet, blifvit af Förvaltningen af 
Sjöärendena föreslaget och af Herr Chefen för Sjöförsvars-departementet 
tillstyrkt, att af Riksdagen äska ett ordinarie anslag af 10,000 R:dr till 
anskaffande af nya segelbåtar vid häda stationerna. Alla de personer, 
med hvilka jag samtalat i detta ämne och bland hvilka de fleste synts 
böra vara intresserade för detta anslags beviljande, hafva uttryckt sin 
förvåning, ja häpnad öfver att någonting sådant kunnat ens ifrågasättas, 
vid det kända förhållande att på skärgårdsartilleriets varf här i Stock
holm ännu står en dyrbar speljakt, tillhörig en i Stockholm boende en
skild person, hvilken speljakt för Kronans räkning besigtigats och värde
rats i och för af stationsbefälhafvaren påyrkadt inköp deraf för statens 
räkning. Då dylika “nya segelbåtar1* kunna anses böra anskaffas, får jag- 
förklara, att jag icke kan anse det begärda anslaget behöfiigt, ty det kan 
väl icke vara skäl att anslå medel till inköp af speljakter att begagnas 
vid regattor i Stockholm, i Göteborg eller annorstädes, utan till anskaf
fande af tidsenlig sjökrigsmateriel, hvaraf vi äro i stort behof.

Fjerde punkten innehåller begäran om tillökning i anslaget till un
derhåll af boställsbyggnader och uthus med 15,000 R:dr, hvilken tillök
ning skall vara behöflig i och för uppförande af två nya uthuslängor till 
de å Skeppsholmen befintliga östra och vestra bostadsbyggnaderna. Denna
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anslagsfordran väcker så mycket större förvåning hos mig, som anslaget 
till underhåll af hus och byggnader vid Stockholms station under de 
allra sednaste åren ökats med 10,000 R:dr, under det att anslaget för 
samma ändamål vid Carlskrona station på samma tid endast ökats med 
3,000 Rall'. Visserligen är det sannt, att båda boställsfiyglarne å Skepps
holmen undergått en synnerligen omsorgsfull reparation och att man äf
ven tidsenligt höjt sjöministerns och stationsbefälliafvarens våningar, och 
jag bestrider ingalunda att allt detta varit nyttigt, men jag kan dock ej 
annat än tro att, om man användt mindre skyndsamhet med alla dessa 
reparationer, så hade man kunnat finna medel till uthusens iståndsät- 
tande. Då jag dessutom hyser den öfvertygelsen, att alldeles för mänga 
hus och bostadsbyggnader finnas vid denna så väl som vid den andra 
stationen, bör det icke synas förunderligt, att jag önskar att ifrågava
rande anslagssumma icke bifalles. Man bör, enligt min tanke, åtminstone 
först förvissa sig derom, att det nuvarande anslaget verkligen är otill
räckligt, då det användes såsom clet hör. Då man jemför anslagets sum
ma med den underhållsprocent, som den enskilde för berörda ändamål 
plägar beräkna, vill det synas son! borde det nuvarande anslaget vara 
tillräckligt, synnerligast då man ihågkommer de många synbart billiga 
dagsverken äfven båtsmanshållet dessutom för ändamålet lemnar.

Under åberopande deraf, att ett större antal ångfartyg än tillförene nu
mera utrustas, i följd hvaraf flere extra maskinister, hvilkas aflöning ut
går från underhållsanslaget, måste antagas, föreslås uti sjette punkten en 
förhöjning i underhållsanslaget i och för aflönande af extra maskinister. 
Det är obestridligt, att, i samma mån ångfartyg mer och mer uteslutande 
användas såsom öfningsfartyg, i samma mån ökas också behofvet af extra 
maskinister; men det, hvaraf jag vid denna punkt tagit anstöt, är att 
man härför ifrågasatt en tillökning af underhållsanslaget, Jag vet visser
ligen att för närvarande aflöningen till i och för behofvet vid sjöexpedi
tioner antagna extra maskinister, under den tid de vistas i land, utgår 
från underhållsanslaget, och endast då de stå kommenderade till tjenst
göring ombord, från exercisanslaget, men det är just detta felaktiga för
hållande, hvithet icke hör så att säga vinna sanktion. Allt hör vara på 
sin rätta plats. Ifrågavarande aflöning till extra maskinister, behöfliga 
derför att “ett större antal ångfartyg än tillförene numera utrustas" hör 
utgå af exercisanslaget, hvilket anslag, om än ytterst nödvändigt, likväl 
kan lemna medel dertill, förutsatt att det rätt användes.

Deremot bestrider jag helt och hållet det jemväl i denna punkt om- 
förmälda behof af förhöjning i anslaget för aflöning af extra timmermän 
och handtverkare. Den grundsatsen, att, i stället för att återbesätta upp
kommande ledigheter vid de ordinarie beställningarne inom handtverks- 
staten, antaga handtverkare och timmermän på uppsägning, erkänner jag 
vara fullkomligt riktig, likasom den att staten bör betala arbete lika högt 
som den enskilde; men då jag, såsom nämndt är, anser, att eu statens 
varfsarbetare för närvarande sannolikt ej gör hälften af det arbete han 
kunde och måste uträtta, om han vore i enskild industriidkares tjenst, så 
är det tydligt, att jag anser att tillgångar till fyllande af behofvet af ar
betare redan finnas, så att något nytt anslag för detta ändamål icke er



Hen 23 Januari. 25

fordras. På underhållsstaten finnas dessutom uppförda 1,110 ständigt 
uppbådade båtsmäns aflöning. Jag hemställer, huruvida en större personal 
kan anses erforderlig, vare sig att man vill använda samtliga dessa båts
män till extra arbetare, eller att man vill bespara på hvad de kosta och 
i deras ställe anskaffa andra arbetare. I sednare fallet kunna medel der
till erhållas af båtsmännens stationsaflöning och naturaunderhåll. Det är 
väl sannt, att det sednare hufvudsakligen icke synes på underhållsanslaget, 
men en för ändamålet såsom nödig ansedd förflyttning deraf till sist
nämnda anslag skulle åtminstone jag för min del icke motsätta mig. Man 
kan härvid visserligen göra den invändning, att ett betydligt antal af de 
från underhållsanslaget lönade båtsmän under uppfordringstiden syssel
sättas med öfningar, men jag vill i så fall dertill svara, att underhålls
anslaget då icke användes för det dermed afsedda ändamål.

T sjunde punkten motiveras det af Kongl. Maj:t till arvoden åt per
sonalen vid en minkorps äskade förslagsanslag af 10,700 Kali'. Då i fram
ställningen härom intet finnes omförmäldt, som kan leda till upplysning 
huru nämnda arvoden skola beräknas och utgå, har jag knappt ansett mig 
berättigad att derom yttra mig. Jag får likväl fästa uppmärksamheten 
derpå, att, om man jemför den äskade anslagssumman med antalet af de 
personer, som föreslagits vid denna korps, så vill det synas att hvart och 
ett af de tillämnade arvodena skulle komma att betydligt öfverstiga be
loppet af det arvode, som för närvarande utgår till öfriga jemförliga funk
tionärer inom sjö vapnet. Jag hemställer derföre, huruvida det kan anses 
klokt att, innan man egen tillförlitlig kännedom om den mer eller mindre 
omfattande roll, som kan blifva minväsendets inom vårt sjöförsvar, fast
ställa sådana arvoden som de nu ifrågasatta. Ett prejudikat i den vägen 
kommer alltid att åberopas. Hvarje annan funktionär skall finna sig lie- 
fogad att fordra förhöjning af sitt arvode. Det skall blifva för Herr Che
fen för Sjöförsvars-departementet svårt, ja omöjligt, att icke tillstyrka en 
framställning om sådan förhöjning, och följden blir den, att Riksdagen 
måste bevilja nya anslag för samma ändamål. Då jag icke tror, att detta 
sätt att tillvägagå är förenligt med en klok statshushållning, vågar jag 
hemställa, att Stats-Utskottet måtte taga frågan i nogsamt öfvervägande, 
innan Utskottet tillstyrker Riksdagen att bevilja ifrågavarande anslag.

På sidan 15 i bilagan N:o 4 till den föreliggande nådiga propositio
nen motiveras begäran af ett extra anslag för år 1873 af 100,000 R:dr 
för påbörjande af nytt verkstadshus vid Stockholms station samt strän
dernas ordnande derstädes. För min del måste jag motsätta mig denna 
anslagsfordran, emedan jag icke anser det vara riktigt att öka antalet 
etablissementer. der staten bygger för egen räkning. Jag anser i allmän
het statens byggande af fartyg för dess egen räkning endast då befogadt, 
när det kan tydligt och klart visas, att arbetet åtminstone utföres lika bil
ligt som af enskilda. Men åtminstone intill dess detta ådagalägges, be
strider jag på det högsta påbörjandet af ett alldeles nytt verkstadsetäblisse- 
ment för statens räkning, och sådant i all synnerhet på en ort, der man 
är omgifven af flera större enskilda verkstäder inom fåstningsrayonen. 
Lika riktigt och klokt jag anser det vara att anlägga fartygs upphalnings- 
bäddar vid Stockholm, enär alltid en högst betydlig del af vårt kustför
svars materiel der måste finnas förlagd, lika obefogad finner jag denna
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anslagsfordran; och det är af denna anledning jag nu tagit mig friheten 
att fästa Stats-Utskottets uppmärksamhet vid denna punkt, i förhoppning 
att densamma ej skall tillvinna sig Utskottets bifall.

Vidare har Ivongl. Maj:t begärt ett extra anslag af 75,000 Rall-, för 
år 1873 i och för påbörjandet af den andra flygeln af sjukhuset i Carls- 
krona. Jag vill icke bestrida, att nämnda flygel framdeles kan böra byg
gas, men jag bestrider, att densamma för närvarande är behöflig, och hvad 
penningar sjöförsvaret kan få, behöfves för angelägnare ändamål.

Man säger, att den nuvarande iiygeln ännu mindre motsvarar ansprå
ket på rymlighet, då t. ex. vid rustningar sjuknumrens antal ökas, och det 
är obestridligt att vid rustningar sådan ökning ofta hastigt inträffar föl
en eller annan dag, men detta är merendels genom båtsmän, som, för att 
slippa sjöexpedition, mer och mindre låtsa sig vara sjuka; men vare sig 
att, såsom jag hoppas, båtsmansinstitutionen upphör, eller att den åtmin
stone erhåller en i någon mån tidsenlig vård, kommer detta anmärkta för
hållande att i väsendtlig mån upphöra. Då man i långliga tider och då 
stor personal fanns på stationen kunde åtnöja sig med det gamla sjuk
huset, hvaraf eu stor del qvarstår såsom ett slags annex till det nya, och 
då man vet, att det i Carlskrona förut förlagda 800 man starka marin
regementet försvinner, och att varfsarbeten nu för tiden genom arbets- 
besparande inrättningars användande kräfva mindre och mindre folk, så 
hemställer jag, huruvida det kan synas orimligt att för närvarande icke 
bevilja anslag till denna byggnad.

För anskaffande af refflade kanoner jemte ammunition har Kongl. 
Maj:t uppå tillstyrkan af Herr Chefen för Sjöförsvars-departementet äskat 
ett extra anslag af 330,000 Rall1. Man är så till vida skyldig Herr Che
fen för nämnda Departement tacksamhet som han i år tillstyrkt begäran 
om anslag till flera än fyra kanoner för vårt sjöförsvar: men i den Kongl. 
propositionen finnes dock intet, som häntyder derpå, att någon förändring 
blifvit gjord med afseende på systemet för våra pansarbrytande kanoner, 
eller att man för dem frångått användandet af bandad! gjutjern, och 
detta fastän inom vapnet helt säkert de aldra flesta, som det synes mig 
på goda skäl, hysa stor misstro till dylika kanoner. Jag anhåller, att syn
nerligen få fästa uppmärksamheten derpå, att vi, i fråga om användandet 
om skeppsbord af grafva, bandade bakladdningskanoner af gjutjern, oemot
sägligen uteslutande stödja oss på Frankrikes auktoritet. Ingen annan na
tion nyttjar sådana kanoner till sjökrigsbruk. Vår egen erfarenhet, så 
vidt den går, lärer oss, att de icke äro pålitliga. Jag bär bär i handen 
ett utdrag ur den rapport, som ordföranden för det af franska national
församlingen i och för undersökning af förhållandena inom flottan tillsatta 
särskilda utskott afgaf sistlidna år, och hvilken rapport finnes intagen i 
Oktoberhäftet af den af franska marinministeriet utgifna “Revue maritime 
et coioniale“. I detta utskott sutto f. d. marinministern Marquis de Cliasse- 
loup Laubat, amiralerna La Ronciére de Noury, Fourichon, de Dompierre 
och Jauréguiberry m. fl. sakkunnige och framstående män. I den rapport, 
som afgafs af ordföranden för detta utskott, fälldes, enligt min uppfatt
ning, om än med försigtiga ordalag, domen öfver det franska sjöartilleri
systemet. Man säger nemligen rörande artilleriet bland annat följande:

“Denna del af flottans tjenst är under vår kollegas, den hedervärde
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general Frebault, styrelse, hvilken gifvit en kraftig impuls åt de ansträng
ningar, vi utan uppehåll göra för att vara i jemnhöjd med andra sjömak
ter, men man fruktar ännu att vi icke uppnått detta resultat intill denna 
dag; vårt landtartilleris underlägsenhet, jemfördt med andra nationers, 
kan'låta befara, att sjöartilleriet äfven befinner sig i samma underlägsen
het. Låtom oss hoppas, mina Herrar, att vi här i Frankrike omsider skola 
förlora detta öfverdrifna sjelfförtroende, hvilket leder oss till att prokla
mera, att allt hvad vi göra genast från början uppnår fullkomligheten, 
och må vi värdigas adoptera metoder (des procedés), hvilka ofta äro bättre 
än våra egna. England har depensera! hundra millioner på försök för att 
uppnå den ståndpunkt, dess artilleri nu innehar (pour arriver å la modi- 
fication de son artillerie), och våra amiraler anse, att denna summa icke 
varit illa använda*

Och på ett annat ställe:
“Kunde icke industrien komma flottan till hjelp med afseende på det, 

som rörer artilleriet? Kunde man icke köpa utrikes kanoner, erkändt 
öfverlägsna våra? Dessa frågor äro att undersöka"

Utan att inlåta mig i vidare resonnement med afseende på de nu
varande gjutjernskanonernas hållbarhet och förstörelseförmåga, hemställer 
jag endast, om icke denna sats är logiskt riktig: vi stödja oss, i fråga om 
svåra kanoner, uteslutande på Frankrikes auktoritet: Frankrike synes icke 
längre gilla systemet, hvad stödja vi oss då på? På intet! Under dessa 
förhållanden har jag trott mig böra fästa Stats-Utskottets uppmärksamhet 
vid denna punkt, på det att Utskottet må öfverväga, huruvida det är skäl 
att bevilja anslag till ifrågavarande slag af kanoner, eller om det icke är 
skäl att vid anslaget fästa vilkor, att kanonerna skola vara pålitliga, eller 
ock, om detta ej anses lämpligt, helt enkelt afstyrka bifall till denna an- 
slagsfordran; ty det är bättre att tills vidare ha ingå kanoner, än att ha 
sådana, för hvilka de, som skola använda dem, icke ha förtroende. Ombord 
å våra fartyg ha vi ännu endast helt få dylika pansarbrytande kanoner, 
men å intet af dessa fartyg har hittills högsta krutladdningen _ användts, 
d. v. s. den laddning, som i krig vanligast begagnas. Jag vill icke nu 
närmare ingå i detta ämne, men om anledning dertill framdeles gifves, 
skall jag icke undandraga mig att utförligare motivera min mening.

På sidorna 16 och 17 anträffar man anslagsfordringar till krigsfartyg 
så väl under 4:o minväsendet som under 5:o fartygsmateriä. Jag kan 
icke förstå anledningen, hvarför icke alla anslag till fartyg blifvit uppförda 
under rubriken fartygsmateriel, så vida icke orsaken tilläfventyrs ligger 
deruti, att Herr Chefens för Sjöförsvars-departementet åsigter om sjömin- 
väsendet lyckligtvis i någon mån modifierats sedan sistlidne lagtima riks
dag. För min del är jag glad öfver att så skett, ty jag kan då hoppas 
att, om Herr Statsrådet ännu några år qvarstadnar såsom chef för Sjö
försvars-departementet, vi i en framtid kunna vänta, att sjöminväsendet 
erhåller den plats, det bör få. Hvad nu beträffar anslaget till minväsen
det, så uppgifves chefen för minafdelningen i ett af honom afgifvet detal
jerad! förslag öfver erforderlig minmateriel hafva upptagit sådan till eu 
kostnad af 915,000 R:dr. Då man ser detta belopp i bilagan till den 
Kongl. propositionen, skulle man tro detta vara allt, som man ansett er
fordras till minmateriel; men då man i raderna derefter läser, att Befäl-
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hafvaren vid Carlskrona station derjemte hemställt om ett anslag af 10,000 
R:dr till undervattensminor för stationens behof, så finner man att först
nämnda belopp endast måtte vara ämnadt för Stockholms behof; och der
med är man redan inne på gissningarnes vida fält och saknar all ledning 
för beräknandet af de anslagssummor, som för denna materiel kunna kom
ma att i framtiden äskas, så mycket mer som Herr Chefen för Sjöförsvars
departementet sjelf säger, att lian anser berörda belopp, 915,000 R:dr, i 
hvilken summa dock ingår kostnaden för något slags minfartyg med 600,000 
R:dr, icke vara för högt beräknad!, icke ens för den närmaste framtiden. 
För min enskilda del hyser jag det största förtroende till minor, så val 
rörliga som undervattens-; men jag anser det nästan vara väl mycket be- 
gärdt, att Riksdagen endast af blindt förtroende till Herr Chefen för Sjö- 
försvars-departementet skulle bevilja så stora summor som de här ifrågasatta.

De betänkligheter jag hyser mot nästa punkt äro dock af en vida all
varsammare beskaffenhet,

I denna punkt, som handlar om fartygsmateriel, har Herr Chefen för 
Sjöförsvars-departementet tillstyrkt Kong!. Maj:t att, för byggande af krigs
fartyg äska ett anslag af tre millioner R:dr och att deraf måtte anvisas 
att under år 1873 utgå 1,700,000 R:dr. Af denna summa afser man dock 
icke medel till anskaffande af liera än ett enda fartyg för det rörliga kust- 
forsvaret. Allt det öfriga skall användas till monitorer och så kallade 
pansarbåtar. Med kännedom om det förhållandet, att monitorerna (de 
enda af våra pansarfartyg, som kunna ingifva något förtroende) redan 
skola kosta en million R:dr per kanon, samt att de, om än möjligen tids
enliga genast de blifvit färdiga, visat sig dock icke länge kunna bibehålla 
denna egenskap, hemställer jag, huruvida det kan vara skäl att fortfarande 
bevilja anslag till byggandet af monitorer, då nutidens gröfsta artilleri 
skjuter igenom hvarje möjligt pansar. För tvänne riksdagar sedan begär
des anslag till förstärkning successive af de första monitorernas torn. Eu 
sådan förstärkning omtalas icke vidare, och detta troligen helt enkelt der
före, att den förstärkning, som skulle kunna anbringas, nu icke längre 
vore tillfredsställande. Det vore i öfrigt för långt att här uppräkna alla 
de skäl, på grund af hvilka man anser monitorer för oss icke vidare böra 
ifrågakomma. De mindre så kallade pansarfartygen återigen äro endast 
förifrån skyddade mot sjöartilleri, och i följd af deras ringa djupgående 
och tunga öfverbyggnad äro de så beskaffade, att de vid en viss lutning, 
t. ex. i sjögång, hafva benägenhet att gå till botten med tornet först, 
hvilka egenskaper tillsammans åtminstone begränsa deras verksamhet till 
försvar af sidoskyddade positioner i den inre skärgården. Jag hemställer 
huruvida det under sådana förhållanden är skäl att bevilja anslag till 
några pansarfartyg! Då jag dertill hyser den lästa öfvertygelsen, att det 
är möjligt, ja till och med ganska lätt, att omöjliggöra landstigning så 
val som underhållande af större truppstyrka i vårt land, om man försett 
sig med tillräcklig och tidsenlig materiel af snabbgående Harveys minång
fartyg, minångslupar, undervattensminor och obepansrade kanonbåtar, i 
hufvudsak liknande de i England för samma ändamål antagna, hemställer 
jag slutligen, huruvida det är skäl att fortsätta ett system, som, jemte det 
att det medför ofantliga depenser för materielens anskaffning och under
håll, äfven leder derhän, att allt verkligt kustförsvar för oss omöjiiggöres
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Jag är för min del villig att bevilja snart sagdt huru stora anslag som helst för 
anskaffande af sjökrigsmateriel åt nämnda beskaffenhet, men jag bestrider, 
att någon enda summa, huru ringa den än må vara, måtte anvisas till 
pansarfartyg och sådan minmateriel, om hvars beskaffenhet inga upplys
ningar lemnas Riksdagen, och som följaktligen skulle kunna komma att 
åtminstone i någon mån påminna om de så kallade minbåtar, hvilka 
för närvarande äro placerade i Kongl. Skeppsholmens skjul.

Jag anhåller att detta mitt yttrande måtte få åtfölja Kongl. Majds 
proposition till Stats-Utskottet.

Herr Statsrådet Friherre Leijonhufvud: Herr Palander har vid
de punkter af Kongl. Maj:ts proposition angående femte hufvudtiteln, mot 
hvilka han vändt sig, framställt så många anmärkningar, att jag för till
fallet icke kan i detalj bemöta dem alla, helst jag icke har till hands 
derför erforderliga sifferuppgifter, de der dock skola komma Stats-Utskottet 
tillhanda. Den grundskiljaktighet, som jag tyckt mig finna i Herr Pa- 
landers åsigter och de, som omfattas af Kongl. Maj:t och Dess Departe
mentschef i afseende å både vårt sjöförsvars åliggande och den derför 
erforderliga materielens beskaffenhet, vill jag emellertid först fästa mig vid. 
och skall med några ord bemöta Herr Palanders uppfattning.

Herr Palander slutade sitt anförande med att uttala den åsigt, som 
tycktes genomgå detsamma från början, nemligen att det skulle vara 
ganska lätt för oss att hindra eu fiendes landstigning på våra kuster, 
om vi blott både lätta, obepansrade minfartyg. Men några sådana, som 
skulle kunna motsvara de önskningar han synes fästa vid dem, äro icke 
till finnandes, hvarken här eller annorstädes. Jag tror för min del, att man 
omöjligt af vårt sjöförsvar kan fordra, att det skall vara i stånd att ute
stänga en fiende från eu kust af 250 mils utsträckning, då ju med ett 
sådant program icke någon del af landet borde sättas tillbaka och lemnas 
mindre skyddad än en annan Den första grundregeln vid allt försvar 
säger dock att den, som vill beskydda allt, beskyddar intet. I samman
hang härmed förklarar Herr Palander, att pansarfartygen böra försvinna 
och anser att vi kunna försvara oss blott med minor. Det är en möjlighet, 
som jag visst icke vill alldeles förneka, att pansarsystemet kan komma 
att öfvergifvas vid byggandet af sjögående fartyg, men icke något land 
har ännu lågt bort pansaret. Och för fartyg, afsedda för försvaret af 
hamnar, inlopp och bestämda stridsställningar i skärgårdar, är min öfver
tygelse att pansar fortfarande kommer att bibehållas. Det finnes eu annan 
del af kustförsvaret, än det rörliga, nemligen positionsförsvaret, och här 
kan pansaret ingalunda undvaras, hvilket jag vill söka bevisa. Den posi
tion, som jag vill försvara mot eu annalkande fiende, inrättas på bästa 
sätt för detta ändamål; minlinier anläggas, försänkningar eller andra 
stängsel anbringas i sidosunden, batterier uppkastas på stränderna in. m. 
dylikt, och bakom den sålunda tillredda stridslinien placeras bevärade fartyg. 
Fienden nalkas positionen framifrån och börjar elden på det afstånd, som 
han finner för sig fördelaktigast. Utgöras nu våra fartyg af endast obe
pansrade, så börjar troligen fienden skjuta på så långt håll, att våra pro
jektiler ej längre kunna genomtränga hans pansar, under det hans pro
jektiler hafva mer än nog kraft mot våra obepansrade fartyg — allt under
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antagande att å ömse sidor lika goda kanoner begagnas. Man må äfven 
ihågkomma, att kulor ej träffa så väl under verklig strid som på experi- 
mentalfältet. Må vara att man genom eu fortsatt långsam och val riktad 
beskjutning med grafva kanoner kan genombryta hvarje hitintills kon
struerad pansartafla, men icke följer deraf att pansaret är onyttigt. "Vid 
fredsförsök riktas skotten vanligen vinkelrätt mot täflan. I krig deremot 
komma endast få vinkelrätt, och flertalet träffa mer eller mindre snedt. 
Nu hafva försök visat att, då den vinkel projektilen vid anslaget gör mot 
normalen till pansarets plan är större än den vinkel som bildas af pro
jektilens spets, så går ej projektilen in, utan slinter af. Detta kommer 
otvifvelaktigt att blifva fallet med många af de kulor som träffa ett pansar
torn. A ett obepansradt fartyg deremot har hvarje kula kraft nog att in
tränga — i hvad vinkel hon än må träffa. Det har derjemte visat sig, 
att nutidens grafva projektiler verka ännu mera förstörande, då de träffa 
en vanlig fartygssida, sedan de förlorat större delen af sin hastighet. Då 
de nemligen anslå en sådan med mycket stor hastighet genomtränga de 
den och lemna ett mindre hål, men är hastigheten ringa, fläka de upp 
en öppning af stundom många qvadratfots area, i synnerhet då de träffa 
snedt mot fartygssidan, eller just under sådana omständigheter, hvarunder 
ett pansarfartyg ingenting skulle lidit.

Härmed har jag sökt visa nödvändigheten af att använda pansar
fartyg för positionsförsvaret. Jag vill dessutom påpeka den omständig
heten, att vår skärgård är uppfylld af en mängd öar, på hvilka en in
trängande fiende lätt kan landstiga och uppställa, visserligen icke gerna 
kanoner af grof kaliber, men latta 4 å 5 tums sådana, som skjuta för
vånande väl. Vid anställda försök med vårt eget fältartilleri har det vi
sat sig, att sådana kanoner med halfva antalet skott på 4,000 fots af
stånd träffat en tafla med dimension af 44 qvadratfot, utgörande endast 
en fjortondedel af den träffyta en kanonbåt af Stounelcs klass erbjuder 
från sidan eller eu fjerdedel af samma båt sedd från ändan. Hvarhelst 
således fienden på öarne i skärgården uppställer dylika kanoner, kan lian 
beherrska en temligen vidsträckt terräng, och kulorna från dem gå med 
kraft in i hvarje icke bepansradt fartyg. Fienden, som står på. land, 
mäter mycket väl distansen, antingen med instrumenter eller med granater 
försedda med tidrör. Ehuru jag för min del anser, att liufvudkarakteren 
af vårt sjöförsvar blir positionsstriden, anser jag dock äfven att vi måste 
anskaffa mindre, obepansrade fartyg för den rörliga offensiven, hvilkas 
uppgift då skulle vara att oroa fienden, borttaga hans transporter o. s. v. 
Men jag är fullt öfvertygad, att de engelska kanonbåtarne af Stauneks 
klass icke äro för våra förhållanden lämpliga. Regeringen har sistlidne 
höst erhållit ritningar å sådana fartyg och närmare underrättelser om dem 
af en ingeniör, som varit i tillfälle att göra sig noga bekant med deras 
konstruktion. Dessa båtar hafva icke någon tackling, föra ångpannan två 
fot öfver vattenytan, i följd hvaraf den lätt kan träffas af eu kula och 
sprängas, samt hafva eu kanon, som liöjes och sänkes, dock icke under 
striden, utan då båten går till sjös. Våra ingeniörer hafva på grund 
häraf förklarat, att de för oss ej äro lämpliga, åtminstone ej utan vä- 
sendtliga förändringar. Öfverdirektören vid mariningeniörstaten har emel
lertid erhållit uppdrag att, med ledning af från England anskaffade rit



Den 23 Januari. 31

ningar, låta utarbeta förslag till för våra förhållanden lämpliga, obepans- 
rade mindre fartyg. Medan jag är inne på detta ämne, vill jag anmärka, 
att ett land sådant som England, der några hundratusen riksdaler är en 
småsak på budgeten, kan hafva råd att experimentera med fartyg, sådana 
som de ifrågavarande af Stauneks klass, men att våra tillgångar inga
lunda tillåta dylika försök. Dessutom bör man komma ihåg, att Eng
land har grunda kuster med stark ebb och flod och stora flacka flod- 
öppningar, der små, obepansrade fartyg lätt kunna draga sig tillbaka och 
komma ur skotthåll för stora fiendtliga pansarskepp, hvaremot våra djupa 
kuster icke erbjuda små fartyg samma lätthet att komma undan. På 
hela vår kust från norra Halland till Blekinge finnes icke någon hamn, 
så långt inskjutande i landet, att våra fartyg der kunna finna en säker 
tillflykt och vara skyddade för beskjutning från fiendens pansarfartyg.

Då jag således fortfarande är af den åsigt, att vi för vårt försvar 
nödvändigt behöfva monitorer och pansarbåtar af hufvudsakligen samma 
beskaffenhet som de hittills bygda och derjemte så många mindre obe
pansrade båtar, vi kunna anskaffa, har jag icke tvekat att föreslå byg
gandet af båda dessa slag af fartyg. Jag har dock ansett att det förra sla
get borde i främsta rummet anskaffas, dels derför att vi redan hafva mo
deller till sådana fartyg och dels medan deras anskaffande erfordrar längre 
tid. De mindre fartygen äro lättare att bygga och, om så erfordras, 
kunna de snart nog ersättas genom att för sådant ändamål förändra pri
vata ångbåtar. Det torde derföre icke vara skäl att nu företaga en större 
nybyggnad af sådana fartyg, och jag har föreslagit, att under nästkom
mande år endast en modellbåt måtte få byggas.

Herr Palander förklarade sig anse den föreslagna tillökningen i ma- 
riningoniörstatens personal vara högst märkvärdig. Jag kan icke finna 
annat än att den är helt naturlig. Då, såsom hvar man vet, täta för
ändringar i nutidens sjökrigsmateriel ega rum och modellerna alltjemt 
förbättras, torde det vara klart, att det är alldeles nödvändigt alt hafva 
tillräcklig tillgång på skickligt folk, som kan skickas ut för att taga;,reda 
på dessa förändringar och förbättringar och sedan uppgöra ritningar till 
våra egna fartyg och öfvervaka deras nybyggnad och underhåll. Af 
den hastiga vexlingeri i konstruktionen af krigsfartyg följanya ritnin
gar och noggranna beräkningar för hvarje nytt fartyg. Man vet, huru 
svåra dessa beräkningar, som måste omfatta de minsta detaljer, äro att 
utföra och huru mycken tid de kräfva, då, för att endast nämna en sak, 
som måste noga beräknas, ett krigsfartyg, i motsats till ett kofferdifartyg, 
alltid måste ligga i det närmaste lika högt öfver vattenytan. Vid handels
fartyget, som är ämnadt att gå än med än utan last betyder det deremot 
ej så mycket om fartyget, då det kommer i sjön, sjunker litet, djupare än 
ämnadt var — det får i stället taga litet mindre last, och saken är hjelp!. 
Såsom bevis på den långa tid, som erfordras för dylika beräkningar, vill 
jag nämna, att ett helt år åtgått för att uppgöra ritningen till en ny 
monitor. Det är således tydligt att vi, för den händelse vi vilja bygga 
dugliga krigsfartyg, måste hafva tillräckligt antal ingeniörer, om vi vilja 
undvika de olyckor, som händt engelska fartyg. I följd af felaktig be
räkning sjönk för icke längesedan en monitor, konstruerad af Amerikas
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skickligaste ingeniör. Vi, som icke hafva råd att experimentera på detta 
sätt, böra akta oss för dylika olyckor.

Herr Palander framkastade åtskilliga anmärkningar i allmänhet mot det 
begärda anslaget till flottans nybyggnad och underhåll, men då han icke 
ingick i detaljer, finner jag mig icke böra upptaga tiden med att bemöta 
dem. Hvad han derefter yttrade, att meningen skulle vara att för statens 
räkning inköpa en på skärgårdsartilleriets varf befintlig, enskild person 
tillhörig speljakt, synes bero på ett misstag. Sannt är, att ett dylikt fartyg 
blifvit inskickadt och staten erbjudet till inköp, men Kongl. Maj:t har 
afslagit detta anbud, och det är således alldeles icke fråga om att för de 
till anskaffande af segelbåtar begärda 10,000 riksdaler inköpa någon 
speljakt.

Då Herr Palander icke vill hafva några pansarfartyg, var det tydligt 
att han skulle vara missbelåten med den för inköp af pansarplåtar be
gärda summa. Men, då vi bygga pansarbåtar, behöfva vi tillräckligt an
tal plåtar i förlag och, sedan det inträffat, att vi blifvit narrade månader, ja 
öfver ett hälft år, på bestiiilda plåtar från England, der de måste hemtas, 
hvarigenom nybyggnaden fördröjts, skulle regeringen handla oförlåtligt, om 
hon icke sörjde för att ett tillräckligt antal pansarplåtar funnes att tillgå 
för såväl reparationer som nybyggnad.

Äfven med den summa, som blifvit begärd för uppförande af nödiga 
uthus å Skeppsholmen, var Herr Palander missnöjd och förmenade, att 
någon tillökning för detta ändamål å underhållsanslaget icke nu erfordrats, 
derest man icke verkställt reparationer å boställsbyggnader. Men det är 
eu dålig hushållning att ej i tid reparera hus och byggnader, och att det 
skett för tidigt tror jag ingen skall kunna påstå.

Jag delar väl Herr Palanders åsigt, att man har för många hus å 
flottans stationer och att åtskilliga af dem borde kunna borttagas, men 
detta kan icke ske på en gång, utan måste verkställas så småningom i 
män af skeende förändringar.

Det till aflöning åt extra maskinister och timmermän äskade anslag 
ansåg Herr Palander böra utgå af exercisanslaget. Då de äro till sjös 
utgår också deras aflöning af detta anslag, men då de användas i land, 
då man behöfver timmermännen för reparationer af fartyg och maskini
ster för ångpannor och maskineriers underhåll, är det val allt skäl att 
deras aflöning tages af underhållsanslaget, i synnerhet som en del af extra 
maskinisterne, om man vill hafva dem fullt dugliga, måste antagas för en 
tid af flera år.

Beträffande Herr Palanders invändningar mot det för uppförande af 
ett nytt verkstadshus vid Stockholms station fordrade anslag och hans 
åsigt att staten icke borde bygga för egen räkning utan låta sina bygg
nadsarbeten utföras å enskilda verkstäder, vill jag nämna, att det under 
sednare åren varit grundsats att söka göra större nybyggnader vid privata 
varf, men att detta ej kan utsträckas linda derhän, att kronan skulle 
kunna alldeles undvara egna verkstäder. Dessutom har på sednast tiden 
många svårigheter mött mot nämnda grundsats stränga tillämpning, och 
det är fara värdt att vi måste i någon mån afvika från densamma, om 
den enskilda industrien till den grad, som t. ex. just nu är fallet, skulle
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fortfarande sysselsätta de enskilda varfven — allt utan att tala om omöj
ligheten att på förhand beräkna hvad ett fartyg kan komma att kosta då 
möjlighet tinnes för enskild verkstad, som kanske för tillfället är utan 
medtäflan, att fordra huru högt pris den behagar. Det är derföre bäst 
att ej alldeles lemna sig i händerna på enskilda fabrikanter.

I afseende å den äskade förhöjningen i afiöningsmedlen för arbetarne 
vid kronans varf kan jag icke heller finna berättigad Herr Palanders upp
fattning om obehöfiigheten af en dylik förhöjning. Den påkallas redan 
af billighet, och det torde ej vara obekant, att den aflöning, som hittills 
beståtts arbetarne vid kronovarfven, är betydligt lägre än den, som för 
samma slag af göromål vid enskildes verkstäder betingas. Den komité, 
som för några år sedan var tillsatt för uppgörande af förslag till 
organisation af sjöförsvarets ekonomiska förvaltning, har ock ansett sig 
bära tillstyrka, att aflöningen till timmermans- och handtverksstaten skulle 
förhöjas. Men härtill kommer, att äfven jag, i likhet med Herr Palander, 
är öfvertygad derom, att det gamla sättet för den ifrågavarande arbets
personalens anställning icke är lämpligt. Man kan ej gerna utan något 
vidare när som helst afskeda, då han blir loj och trög, en arbetare, som 
under många år gått och släpat för en låg aflöning i förhoppning att 
omsider vinna någon ersättning för sina umbäranden genom att hugnas 
med pension. På sådant sätt danas icke heller duglige tjenare. Om der
emot aflöningen höjes, så att den blir mera tillräcklig för lefnadsbehofven, 
bortfaller nämnda betänklighet. Under sådan förutsättning är sedan bör
jan af förlidet år äfven föreskrifvet, att ledigheter inom handtverksstaten 
icke få återbesättas på ordinarie stat, och hädanefter komma alla arbe
tare vid kronovarfven att antagas på uppsägning. 1 år har afiönings- 
anslaget måst ökas med 36,000 R:dr, som anvisats från underhållsanslaget 
för hus och byggnader vid sjöförsvarets stationer och livilket anslag der
igenom blifvit otillräckligt. I och med tillämpning af denna förändrade 
grund för anställningen inträder ock nödvändigheten att tilldela krono- 
varfsarbetarne en sådan aflöning, att man kan påräkna att alltid erhålla 
goda arbeten samt att f'å bibehålla dem, som visat sig duglige och på
litlige. Dessutom kommer båtsmäns användande såsom varfsarbetare att 
inskränkas och i det stället flera privata arbetare att antagas.

Då jag tror att Herr Palander och jag hafva samma uppfattning i 
detta ämne, förvånar det mig att han motsätter sig ett anslag, som just 
leder till detta mål.

Föröfrigt känna vi, på hvilken ståndpunkt arbetarefrågan för när
varande befinner sig hos oss likasom i Europas öfriga länder, och det sy
nes mig, som skulle kronan äfven af denna anledning icke böra visa sig 
alltför njugg i sin godtgörelse för ett ärligt och träget arbete, hvilket är 
sin lön värdt.

Herr Palander har vidare med ogillande yttrat sig om det ifråga
satta extra anslaget till arvoden åt minafdelningens personal. Jag an
håller härvid att få fästa uppmärksamheten uppå, att arvodesstaten icke 
blifvit pröfvad af Kongl. Maj:t. Emellertid torde det böra medgifvas, att 
någon särskild extra ersättning ej är ur vägen att tilldela personer, som 
äro anställda vid en kår, hvars sysselsättning med handterande af minor
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jemte tillhörande sprängämne stundom är med lifsfara förenad. Den har 
redan kostat en laboratorie-officer lifvet. Det måste dessutom vara åt 
vigt för arbetenas fortgång att kunna vid minafdelningen bibehålla per
soner, Indika befunnits passande till och inöfvats i tjenstgöringen. I fjol 
höst hafva ock i anseende till vilkorens ringhet flere af de mest dugliga 
karlarne tagit afsked, till stort bekymmer för chefen.

Uppförandet af nytt verkstadshus vid Stockholms station, hvaremot 
Herr Palander äfven uppträda lärer dock ej kunna undvikas. Det nu
varande verkstadshuset, hvilket i allt fall krafvel- en omfattande reparation, 
är olämpligt till ändamålet både till följd af sitt läge och bristen på ut
rymme. Härtill kommer, att den gamla upphalningsbädden vid stationen 
är angripen af röta och oanvändbar samt i öfrigt till byggnadens beskaf
fenhet otjenlig. Meningen är nu att i sammanhang med nytt verkstads
hus anlägga i dess närhet en slip af nyare och mera tidsenlig konstruk
tion. Den gemensamma kostnaden för båda dessa anläggningar är approxi
mativt beräknad till 250,000 R:dr. Jag hoppas likväl att i dagarne er
hålla ett fullständigt kostnadsförslag, men då i det angifna beloppet jem
väl är inberäknad kostnaden för anskaffande af en del arbetsmaskiner, 
torde siffran för verkstadshusets nybyggnad icke vara för högt kalkylerad. 
Äfven i detta hänseende kan jag således icke annat än finska bifall till 
Kongl. M aj:ts förslag.

Det till ny flygelbyggnad vid sjukhuset i Carlskrona begärda anslag 
har Herr Palander likaledes ansett obehöfligt att bevilja. Jag skall der
före äfven här i korthet redogöra för de skäl, hvilka tala för anslagets 
anvisande, under förhoppning, att {.de skola befinnas ej sakna vigt. För 
närvarande är sjukhuset afsedt att i den redan uppförda flygelbyggnaden 
inrymma cirka 130 sängar, men äfven under vanliga förhållanden är bygg
naden i verkligheten för ett sådant antal sjuka alldeles otillräcklig. Bristen 
på eu supplementbyggnad gör det nemligen omöjligt att utrymma och 
vädra sjukhuset till förekommande deraf, att sjukämnena må qvarhållas 
samt väggarne angripas af fukt och röta. Det är dock ej ensamt behofvet 
i fredstid, som talar för tillbyggnadsförslaget, ty i sådant fall kunde man 
draga in hela sjukhuset, utan derjemte och företrädesvis nödvändigheten 
att tänka på hvad som komma kan i eu mer eller mindre aflägsen fram
tid, om hvilken ingen dödlig känner hvad den må bära i skötet. 1 ett 
krig äro ju båtsmän och öfrig sjöpersonal utsatta för att blifva sårade, 
och epidemier pläga under krigstid ej heller uteblifva. Ått i det ögon
blicket i och för dessas vård uppbygga ett sjukhus lärer ej låta sig göra. 
Visserligen har man i utlandet gjort försök dertill genom uppförande af 
provisoriska sjukhus af trä enligt det amerikanska såkallade barack
systemet. Om deras beskaffenhet och praktiska ändamålsenlighet hafva vi 
också redan erhållit ganska detaljerade och noggranna upplysningar ge
nom svenska läkare, som om dessa sjukinrättningar på stället tagit känne
dom. Resultatet liar värst, att så beskaffade sjukhus som dessa vore 
ganska användbara under sjelfva högsommaren, från Juli till September, 
men att under den öfriga tiden af året de vore för kalla för vårt klimat. 
Erfarenheten i Tyskland, der dessa slags sjukhus varit i bruk, har be
kräftat dessa uppgifter. Jag tror således, att, om man verkligen vill un
der den tid, som är, göra sig beredd på hvad som kan erfordras i en tid,
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som karl komma, det torde vara skäl att låta deri ursprungliga, af Kongl. 
Maj:t godkända, planen för sjukhuset i Garlskrona ju förr desto heldre 
bringas till fullständigt utförande.

Jag kommer nu till frågan om kanonerna. Herr Palander har ej 
ingått djupare i detta ämne och jag vill ej heller göra det. Detta är en 
teknisk fråga och således mindre lämplig att här afhandla, äfven om 
tiden skulle medgifva det, livilket ej är fallet. Med anledning af Herr 
Palanders klander af de refflade och stålbandade franska gjutjernskano- 
nerna och hans yttrande, att en af den franska Kadonalförsamlingen ned
satt komité fällt domen öfver det franska sjöartilleriet, vill jag blott er
inra, att i Frankrike dock finnas gjutjernskanoner, tillhörande sjövapnet, 
af mycket god beskaffenhet. Då Paris belägrades, användes 222 eller 223 
kanoner af detta system på vallarne och af dem sprungo under hela tiden 
endast två. De då mycket omtalade “monster-kanonerna“ på fästet Mont 
Valerien voro just sådana 24 centimeters. — Deremot kan jag meddela — 
utan att derför på minsta sätt vilja nedsätta de engelska kanonerna — 
att engelska artilleri-komitén föreslagit, att engelska kanoner icke skulle 
få användas till mera än 150 skarpa skott med tjensteladdning, emedan 
man ej var säker på materielens hållfasthet. Engelsmännen sjelfva hafva 
ock mycket ondgjorts, icke minst i tidningarne, öfver att åtskilliga af deras 
pjeser sprungit, stundom efter få skott. De ropa: -vi uppoffra hundratals 
millioner för att erhålla kononer, hvilka ej äro dugliga,“ Preussens myc
ket beryktade gjutstålskanoner äro ej heller ofelbara. Vi känna åtmin
stone elfva fall då sådana sprungit. Sanningen är, att intet artillerisystem 
finnes för närvarande, som med säkerhet kan sägas hålla till de ladd
ningar som behöfvas. Derföre har ock artillerifrågan för ögonblicket mest 
koncentrerat sig omkring krutfrågan eller möjligheten att åstadkomma ett 
krut, som med samma initialhastighet frestar kanonerna mindre. Vid 
Finspång hafva ock verkstälts profskjutningar med olika slags krut, hvar
vid det belgiska befunnits vara ur nämnda synpunkt det bästa, och de 
prof, som skett med nytt svenskt krut, visa att vi äfven äro på väg att 
vinna det åsyftade målet.

Hvad minväsendet beträffar, har Herr Palander klandrat, att en de
taljerad plan för anslagets användande icke blifvit framlagd i Kongl. Maj:ts 
ifrågavarande proposition. Jag vill härtill endast svara, att alla närmare 
upplysningar och specifika uppgifter skola meddelas Stats-Utskottet. Jag 
befarar, att äfven denna fråga är af alltför mycket teknisk natur, att åt
minstone flertalet af Riksdagens medlemmar kunna befinnas villiga att af
göra den under en debatt. Det finnes emellertid flera slag af minor. 
Man tiar flytande, botten-minor och rörliga minor. De förra, såsom de 
der förblifva på ett ställe, har man någorlunda säkert kända till verk
ningar och beskaffenhet, ehuru äfven i afseende å dem man ännu ej är 
fullt på det klara beträffande tändrör, antändningssätt in. in. Sednast i 
dag har jag blifvit underrättad om en ny elektrisk tändapparat. I Eng
land har man nemligen nu bytt om system för antändningen, så att man 
öfvergått till begagnande af elektro-galvaniska apparater i stället för elektro
magnetiska. Likasom alltid, då man befinner sig på ett nytt område, 
råder alltså äfven här ganska mycken osäkerhet. Det torde derföre lör 
oss, hvilka ej hafva råd till dryga uppoffringar för oupphörliga nya och
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vexlande experimenter, vara klokast att avancera försigtigt och varsamt 
framåt. Ett likartadt förhållande eger rum med minbåtarne. Kongl. Maj:t 
har gifvit minkomitén uppdrag att uppgöra program till två särskilda 
certer af minbåtar, och det har varit min mening att sedermera till all
män täflan utställa dessa program. Något sådant af beskaffenhet att 
kunna offentliggöra har dock icke ännu blifvit uppgjordt, enär under ar
betets fortgång det visat sig, att ytterligare upplysningar voro behöfliga, 
innan komitén kunde fullgöra uppdraget. Hvad priset beträffar, har detta 
befunnits ställa sig dyrare, än man trodde. Öfverdirektören för marin- 
ingeniörstaten förklarade ock, då han fick se de tillämnade programmen, 
att båtar af sådan konstruktion skulle komma att kosta, de mindre
140,000 R:dr och de större 600,000 R:dr per stycke. Men som med 
sådana kostnader antalet minbåtar skulle blifva allt för begränsadt måste 
minkomitén omarbeta sina program, och i ett eller annat afseende minska 
sina anspråk. Hela minväsendet är med ett ord, på sätt nyss antyddes, 
ej så billigt, som allmänna meningen ännu är böjd att föreställa sig. En 
mina fordrar nu för tiden 500 ä 1,000 skålpund krut. Eu dylik mina af den 
mindre sorten är upptagen i kostnad till 500 R:dr och en större sådan 
till 600 R:dr. Kommer så härtill, att ledningstråden kostar 1,000 pund 
sterling för engelsk mil eller 5,300 fot, ser man, att hvarje minskott upp
går till ett par tusen riksdalers värde.

Jag har emellertid från första stund, då fråga om minväsendet kom
mit å bane, och innan detsamma ännu var användt i amerikanska kriget, 
varit en förklarad anhängare af undervattenselden i dess fyrfaldiga gestalt, 
och skall ej underlåta söka befrämja dess utveckling så raskt ske kan.

Den del af detta system, som är jemförelsevis mindre utredd, är de 
rörliga minorna, hvilka dels utgöras af sådana, som bogseras fram, och 
dels äro sjelfgående. Af de förra har Sverge och Norge inköpt — icke 
patentet — men ett antal minor, med rättighet att eftergöra dem.

Beträffande åter de sjelfgående minorna är man ännu i mycket på 
oviss grund. De mest omtalade af detta slags minor är Whiteheads så 
kallade fisk-torpedo, hvarå patentet under sista kriget blef i en hastig 
vändning inköpt af engelska regeringen för ett pris af 15,000 pund ster
ling och som nu bearbetas i England; men vi hafva om dess värde ej 
erhållit några särdeles gynsamma underrättelser af den svenska officer, 
som sednast varit utsänd för att inhemta kännedom om främmande län
ders minväsende. Här likasom i andra fall har det visat sig, att om man 
köper ett patent, man efter några år måste omgöra planen och arbeta 
på egen hand utan att kunna göra sig något större gagn af uppfinnin
gens anvisningar. Yi äro emellertid sysselsatte med konstruktion af en 
sådan sjelfgående mina efter Whiteheads principer. Den antages komma 
att kosta cirka 2,500 R:dr, men är tillsvidare endast ett försök.

Jag har härmed upptagit till bemötande de förnämsta af de an
märkningar, dem Herr Palander ansett sig böra framställa emot Kongl. 
Maj:ts nu föredragna proposition, i hvad densamma angår det departe
ment jag har äran förestå, och jag har dervid yttrat mig utan att djupare 
ingå i de särskilda frågor, som blifvit framdragna till skärskådande, i all 
synnerhet som jag anser att sådant vore olämpligt, innan desamma efter
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föregången behandling inom Stats-Utskottet, komma hit tillbaka till Kam
marens slutliga pröfning och afgörande.

Herr Manke 11: Herr Talman! mine Herrar! Då regeringens för
slag till ordnande af rikets inkomster och utgifter för nästkommande år 
nu skall öfverlemnas till Stats-Utskottets behandling, ber jag dervid få 
foga några anmärkningar och erinringar.

Det föregående år uppkomna oväntadt stora öfverskott på åtskilliga 
skattetitlar, förnämligast å tullen och bränvinsbränningsafgiften, har gif- 
vit regeringen anledning att för nästa statsreglering föreslå dels nedsätt
ning, dels afskrifning af åtskilliga andra skattetitlar. Denna vid första 
påseendet glädjande företeelse, befinnes dock vid närmare granskning 
äfven hafva sina skuggsidor. Till eu början finner man, att öfverskottet 
hufvudsakligen uppkommit å sådana skatter, som utgå genom afg.lteu a 
förbrukningen af en mängd artiklar, hvilka måste anses vara nästan 
oundgängligt nödvändiga för de obemedlade klasserna eller den s. k. 
“stora massan" af folket. Derjemte äro de föreslagna nedsättningarne, 
och afskrifningarne, åtminstone delvis, sådana, att man dermed icke kan 
finna sig till fullo belåten.

De poster regeringen till afskrifning eller nedsättning föreslagit äro 
dels bergverkstionde, 79,000 R:dr, dels å tullen lastpenningar^ med
500.000 R:dr, dels halfva skyddsafgiften, uppgående till omkring 5 å
600.000 R:dr, och dels tilläggsbevillningen omkring 1,000,000 R:dr, eller 
tillsammans öfver 2,000,000 R:dr. Hvad nu först bergverkstionden an
går, så vill jag icke närmare yttra mig om dess borttagande, förrän jag 
sett den bebådade Kong!, propositionen, i hvilken vilkoren för de före
slagna lättnaderna äro framställda. Jag vill blott göra den anmärknin
gen, att det skulle vara i högsta grad glädjande, om den beredvillighet, 
som visar sig till åstadkommande af lättnad för bergsbruket, äfven i nå
gon mån måtte tillgodokomma.jiufvudnäringen, jordbruket, hvartill man dock 
å sednare tider icke visat någon synnerlig benägenhet. Beträffande vidare 
de öfriga lindringarne, så kan jag, på samma gång jag skänker mitt vanna 
erkännande åt lastpenningarnes och halfva skyddsafgiftens afskaffande, 
för min del icke gilla att Regeringen föreslagit borttagandet af tilläggs
bevillningen eller den förökade skatten å förmögenhet. Denna sistnämnda 
skattetitel är eu af de få verkligt rättvisa bland alla dem, som för när
varande utgå, och jag tror mig icke begå ett misstag när jag säger, att 
allmänna meningen visar sig allt mera böjd att i vidsträcktare mån än 
hittills använda densamma. I stället för att vilja nedsätta denna skatt 
hade regeringen, enligt min åsigt, således gjort riktigare, om den före
slagit borttagande af mantalspenningar^ och den återstående delen af 
skyddsafgiften, hvarigenom alla personliga skatter, dem regeringen sjelf 
säger vara “i jemförelse med andra utan tvifvel för de mindre bemedlade 
klasserna särskilt betungande", skulle hafva med ens försvunnit; och jag 
anhåller vördsamt, att de medlemmar af Bevillnings-Utskottet, hvilka 
tillhöra denna Kammare, ville taga i öfvervägande, huruvida det icke 
vore möjligt att ur bevillningen borttaga dessa personliga skatter.
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Men oaktadt skattenedsättning för nästkommande statsreglering så
lunda äfven af regeringen ansetts kunna ega rum, så har dock i rikets 
utgifter ingen minskning blifvit föreslagen, utan tvärtom en betydlig till
ökning. Sammanlägger man nemligen Statskontorets och Riksgälds- 
kontorets utgifter för år 18f8, hvilka utgöra den rätta statsbudgeten och 
som derföre alltid borde i den Kongl. propositionen redigt och klart så
som sådan uppställas — något som nu icke är fallet — så finner man 
att de uppgå till icke mindre än 69,000,000 R:dr, under det att samma 
utgifter för år 1872 belöpa sig till endast 65,750,000 R:dr, deruti in
begripna, af Regeringen nu upptagna, retroaktivt utgående 1,250,000 R:dr, 
efter hvilkas fråndragande den verkliga förhöjningen således blir fyra och 
en half million. Erinrar man sig nu, att den förhöjning, som egde rum 
i statsbudgeten från 1871 till 1872, utgjorde icke mindre än 10,000,000 
R:dr, och att äfven dessförinnan en ständig förhöjning egt rum, så torde 
man lätt böra finna, att rätta tiden nu är inne att sätta en dam för 
detta oafbrutna ökande af statsutgifterna samt åtminstone stanna vid den 
siffra af 64,000,000 R:dr, hvartill de, efter afdrag af de förut nämnda 
retroaktiva, för innevarande år uppgå. Skulle det lyckas att genomföra 
detta, så anser jag att den sålunda vunna lättnaden borde begagnas till 
åstadkommande af nedsättning i sådana tullar, som mest trycka på den 
stora massans förbrukningsartiklar, nemligen på kaffe, socker, sirup, fisk
varor, gryn, tobak samt enklare ylle- och bomullsväfnader. Man bör 
äfven ihågkomma, att tullen å några af dessa artiklar blott för få år se
dan höjdes i anseende till då inträffande statsbrist, men att behofvet 
deraf nu bortfallit samt i stället öfverskott erhållits.

Öfverhufvud anser jag tiden nu vara inne att i allmänhet lätta på 
de indirekta skatterna, hvilka mycket närma sig naturen af personliga 
och hvilka på de sednaste årtiondena visat en utomordentlig tendens att 
stiga, till stor fördel för de bemedlade klasserna, men till mycken skada 
för de obemedlade. Såsom ett bevis i hvilken bög grad denna stegring 
egt rum, tillåter jag mig anföra, att då tullarne och bränvinsskatten år 
1880 uppgingo till endast 27 procent af samtliga till statsverkets upp
rätthållande utgående skatter, samt år 1850 ännu icke stigit till mera 
än 37 procent, så hade de år 1870 vuxit till 61 procent och nalkas nu, 
efter all sannolikhet, den respektabla siffran af 66 procent eller |:delar af 
alla de utgående skatterna. Och dessa §:delar falla, såsom redan är sagd!, 
hufvudsakligen på de obemedlade klasserna!

Då jag sålunda ansett mig böra fordra en ansenlig minskning i 
statsutgifterna, så tillkommer mig äfven skyldigheten att föreslå de poster, 
å hvilka jag tror att nedsättning kan göras. Till en början finner man 
bland Riksgälds-kontorets utgifter en temligen ovanlig post, nemligen re
serverade medel för “statsverkets ovissa och framtida behof", hvartill be
räknats 800,000 R:dr af öfverskotten, förutom hela bankovinsten. Det 
synes mig ganska eget att man vill införa en sådan utgiftstitel, som jag 
för min del aldrig förut hört omtalas, då man har lilla kreditivet afsatt 
just för sådana oförutsedda utgifter och utan Riksdagens vidare hörande 
när som helst kan lyfta detsamma. Jag föreslår således först och främst, 
att förenämnda utgiftssilfra 800,000 R:dr afskrifves, och att baukovinsten, 
uppgående till 1,300,000 R:dr, öfverflyttas till inkomstsidan, dit den rätte
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ligen höra’, hvarigenom vinnes eu förminskning i utgifterna af samman- 
lagdt 2,100,000 R:dr.

Bland de begärda anslagen förekommer ett till kasern-etablissement 
för Svea Artilleri-regemente, att utgå med 100,000 H:dr retroaktivt för 
innevarande år och med 450,000 R:dr för nästkommande, eller tillsammans 
för båda åren med 550,000 R:dr, hvartill sedan ytterligare skola komma
450,000 Il:dr, enär hela byggnaden är beräknad att kosta omkring eu 
million R:dr. I öfverensstämmelse med mina förut uttalade åsigter kom
mer jag äfven vid denna riksdag att yrka afslag på detta anslag, och 
föranledes jag dertill af tvänne skäl. För det första anser jag det nem
ligen vara olämpligt att i Stockholm samla mera artillerimateriel än som 
nu redan finnes; tvärtom anser jag att till och med eu del af den sednare 
borde flyttas till Carlsborg. Mitt andra skäl, och detta är det hufvud- 
sakligaste, är att jag aldrig skall kunna tillstyrka nya anslag till några 
etablissementer i Stockholm, så länge staden ännu är obefästad. Mig sy
nes oförklarligt, huru regeringen anser sig kunna bära det dryga ansva
ret för försummelsen af hufvudstadens befästande åt landsidan, då öfver
rumpling när som helst kan ifrågakomma. I stället har regeringen sökt 
så att säga bita sig fast i Carlskrona, hvars bibehållande såsom fästning- 
är af relativt så ringa vigt, hvarföre äfven Andra Kammaren vid före
gående riksdag afslog medel till dess fortfarande befästande. Samma skäl, 
nemligen att Stockholm ännu är en öppen stad, skall äfven hindra mig 
att tillstyrka anslag till exercishus för Lifgardet till häst, hvartill nu be
gära 32,940 R:dr, äfvensom till nya verkstäder för flottan vid Stockholms 
station, hvartill begäres 100,000 Rall’.

Långt ifrån att ytterligare samla nya etablissementer i hufvudstaden, 
synes man snarare böra tänka på att undanföra de för handen varande, 
så länge regeringen ej visar någon böjelse att föreslå dess befästande. 
Vidare förekommer ett anslag af 108,000 Rall’ till betäckande af bristen 
under åren 1870 och 1871 på anslaget till garnisonsregementenas mat
hållning. Denna post är eu gammal bekant, med hvilken jag redan förut 
haft mycket otaldt. Den har blifvit flera gånger äskad, dels på ordinarie, 
dels på extra ordinarie stat, men alltid af Riksdagen afslagen och uppträder 
nu för tredje gången under denna riksdagsperiod. Den liknar mycket den 
fordomtima så berömda och omtalade galten Serimner, hvilken hvarje afton 
slagtades men likväl hvarje morgon uppstod frisk och kry. Det måste 
säkerligen förefalla i hög grad besynnerligt, att regeringen icke slutligen 
tröttnar eller af grannlagenheten anser sig hindrad att återkomma med en 
anslagsfordran, i afseende på hvilken representationen så tydligt uttalat 
sin mening, och detta så mycket mera, som medlet till bristens afhjel
pande, nemligen en del nummers sättande på vakans, till dess jemvigt i 
anslaget blifvit vunnen, liera gånger är angifvet.

Rörande dernäst anslagen till Carlskronas bibehållande såsom fast 
plats och hvad dermed sammanhänger, torde det icke förundra någon, 
som känner mina vid föregående riksdagar derom uttalade åsigter, att jag 
äfven nu motsätter mig deras beviljande, och således tillstyrker afslag å 
nu begärda 450,000 R:dr till fortsättande af befästningsarbetena derstä
des, äfvensom de 217,000 R:dr till verkstäder och de 75,000 R:drna till 
sjukhusbyggnaden, eller sammanlagdt 742,000 R:dr. Jag vill emellertid
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icke vidare inlåta mig i denna fråga, som troligen, när den återkommer 
från Stats-Utskottet, skall gifva anledning till ytterligare diskussion.

Som litet hvar kanhända torde erinra sig, har under hösten det 
ryktet kringlupit, att regeringen, när den icke lyckades genomdrifva ar
méns omorganisation, i stället skulle vända sig till sjöförsvaret och före
slå åtskilliga _ åtgärder och kostnader till dess utbildning i vida högre 
grad än hittills. Detta rykte har vunnit ett slags bekräftelse genom de 
störa anslag, uppgående till eu summa af närmare 3.000,000 R:dr, som 
nu begäras å femte hufvudtitelns extra stat. Då landtförsvaret det oak
tadt icke heller blifvit lottlöst, utan för detsamma till och med anslag 
blifvit begärda, som öfverstiga innevarande års ganska dryga, så skulle 
man utaf detta förfaringssätt möjligen kunna draga den slutsatsen, att 
regeringen verkligen ämnade samtidigt utbilda både landtförsvaret och 
sjöförsvaret. För min del måste jag motsätta mig ett dylikt förfarande, 
såsom allenast föranledande en skadlig splittring af våra i alla fall så 
ringa tillgångar. Vill man på samma gång fullfölja utbildningen af dessa 
båda försvarsmedel, så lyckas man icke att åt någotdera bereda styrka. 
Och något tvifvel, angående hvilketdera bör hafva företrädet, kan ej upp
stå, om man blott erinrar sig, att landtförsvaret med jemförelsevis ringa 
summor kan så mycket förstärkas, att det blir betryggande för sjelfstän- 
digheten, då deremot sjöförsvaret erfordrar samma, ja flerdubbla summor, 
utan att det oaktadt blifva annat än ett hjelpmedel vid försvaret. Så
ledes först landtförsvaret och sedermera sjöförsvaret.

Emellertid vill jag icke bestrida, att samma extra anslag å omkring 
en million, som vid förra riksdagen anslogs till sjöförsvaret, äfven nu 
beviljas; men återstoden torde böra afplanas. Härigenom kunde inbespa- 
ras ytterligare omkring 2,000,000 R:dr.

I afseende på sjöförsvaret ber jag ytterligare få göra den anmärk
ningen, att någon specifikation å den materiel, som regeringen nästkom
mande år ämnade anskaffa, nu icke finnes i den Kongl. propositionen, 
ehuru en sådan förut vanligtvis brukat bifogas. Man finner blott i all
männa ordalag antydt, att sjöförsvaret kommer att behöfva både moni
torer, pansarbåtar och minvapen, samt dessutom en sorts nyare träfartyg, 
om hvilka man visserligen hört talas såsom tillämnade, men som jag för 
min del icke känner någon större sjömakt använda. Jag vill ej för till
fället vidare inlåta mig på detta ämne, utan blott uttrycka den förhopp
ningen, att man i afseende på materielens anskaffande utgår från den 
grundsatsen, att först anskaffa sådan materiel som behöfves för det inre 
kustförsvaret, för hamnförsvaret eller det defensiva elementet, och sedan 
för det yttre eller utfallselementet. Försöker man äfven här splittra till— 
gångande, så blir ingenting af. Först således minväsende och sådana 
pansarbåtar, som äro afsedda att försvara de stängsel och försänkningar, 
med hvilka inloppen skola spärras, och sedermera de större och mera 
snabbgående fartygen.

_ Al de föreslagna anslagen till vapen anser jag att större delen bör 
beviljas, samt isynnerhet allt gröfre artilleri för land- och sjöförsvaret, 
men deremot tror jag att utan våda någon nedsättning skulle kunna gö
ras i anslagen till skjutgevär, för hvilka nu begäres 1,084,000 R:dr un
der fjerde hufvudtiteln och 100,000 R:dr under den femte. Rörande den
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sednare summan, så har sjöministern sjelf erkänt att, om man undantager 
revolvrarne, det icke brådskar med anskaffandet af nya handgevär för 
flottan, och torde vi således för närvarande med lugnt samvete kunna 
afpruta densamma. Beträffande åter den förra summan, så ber jag få 
erinra Kammaren, att vi näppeligen kunna klaga öfver brist på gevär, då 
vi redan vid föregående års slut hade 96,600, och att med dem, som inne
varande år förfärdigas, nemligen 41,000, till hvilka anslag nu begäres 
36,100, vi vid nästkommande års slut skulle komma att få icke mindre 
än 173,700 nya gevär fulländade, ett antal, som jag knappast kan se 
huru vi skulle kunna använda. Hade den nya beväringslagen gått ige
nom vid föregående riksdag och vi sålunda fått en mängd beväringsklas- 
ser utbildade att sätta i fält, så hade det omedelbara behofvet af gevär 
varit större, och då hade föga varit att invända mot beviljande af hela 
det anslag, som begäres för nästa år; men nu torde man utan olägenhet 
kunna fördela detsamma på flera år, t. ex. åtminstone på tvänne år.

Jag har nu försökt angifva de poster, å hvilka efter mitt förme
nande nedsättningar skulle kunna göras och hvilka uppgå till ett sam- 
manlagdt belopp af ungefär samma summa, med hvilken statsutgifterna 
blifvit ökade; och jag vänder mig till Stats-Utskottets ledamöter från 
denna Kammare med vördsam anhållan, att de måtte behjerta detta mitt 
yttrande samt derigenom åvägabringa sådana minskningar i utgifterna, 
att Bevilllnings-Utskottet sedermera å sin sida kan blifva i tillfälle att 
nedsätta tullarne å de för den stora massan nödvändiga förbruknings- 
artiklarne. Sker detta icke nu, när förhållandena äro så särskildt gyn- 
samma derför, genom de stora öfverskott, som förefinnas, så lär det väl 
aldrig ske framdeles.

Jag är slutligen öfvertygad att, om Andra Kammaren för sin del be
gagnar sig af svenska folkets grundlagsenliga rätt att sig sjelf beskatta, 

såsom det för godt finner, för att åvägabringa en jemnare och rättvisare 
fördelning än hittills i afseende på de särskilda klassernas skattebörda, 
såväl hvad beträffar indelningsverk och grundskatter, som indirekta och 
personliga skatter, så har den funnit rätta begränsningen för sin verksam
het. Och den behöfver då icke låta skrämma sig af några lättsinniga 
anspelningar, nästan liknande hotelser, på 1772 års statskupp. Den, som 
försöker något dylikt, skall bränna sig på fingrarne, så att han aldrig 
mer blir i stånd att förnya försöket.

Herr Jöns Pehrsson: Ehuru jag icke tror, att mina ord skola
utöfva något särdeles stort inflytande, har jag dock icke velat låta remis
sen af den Kongl. propositionen angående statsverkets tillstånd och behof 
gå mig alldeles oanmärkt förbi denna gång, då åtskilliga särskilda anled
ningar förefinnas, som mera än vid föregående tillfällen fästa min upp
märksamhet vid densamma. Då deruti nemligen upprepade gånger talas 
om statskassans nuvarande goda ställning, så hade jag trott att man icke 
vidare skulle behöfva höra förslag om att utsätta landet för upptagande 
af nya stora lån och sålunda fortfarande lägga en tryckande tunga på 
framtiden. Må man ihågkomma, att vi en gång kunna få sämre tider, 
och att det då skulle vara bra, om man icke hade så stora skulder att 
amortera. Det kunde ju låta sig göra att icke plottra bort statens in
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komster till likt och olikt, så skulle man nu möjligen kunna se de visser
ligen icke obehöfliga jern vägs byggnaderna till godo utan att behöfva låna 
så mycket. Visserligen är det sannt, att de gamla skulderna fortfarande 
skola amorteras och att en betydlig del af statens tillgångar dertill åtgå; 
men hvarföre vill man då minska bevillningen? Visserligen vore det en 
god sak att, om möjligt, slippa all bevillning; men hafva vi förmått bära 
den under svårare tider, så vore det väl icke så farligt att under nu
varande goda tider och konjunkturer bibehålla den vid samma belopp, 
hvartill den förut uppgått, och derigenom slippa ytterligare skuldsätta oss. 
Förr eller sednare torde det nog ändock blifva nödigt att höja bevillnin
gen till kanske dubbla dess hittillsvarande belopp, och då kan det ju vara 
bra att hafva något i den vägen redan undangjordt.

Beträffande de särskilda utgiftsposterna, är å första hufvudtiteln in
gen förändring föreslagen, ehuru nuvarande förändrade förhållanden vid 
hofvet möjligen borde gifvifc anledning till en liten minskning, och torde 
det således vara otänkbart att vinna någon nedsättning derå i denna Kun
gens tid. Å andra hufvudtiteln ser man bland annat äskas ett nytt an
slag af 10,000 R:dr till hofrätternas förstärkande med extra divisioner, 
men man söker förgäfves efter någon förändring i hofrätternas arbets
ordning, så att t. ex. ledamöterne skulle, så långt deras tid medgåfve, 
sysselsätta sig med sin tjenst och icke åtaga sig en mängd andra och en
skilda uppdrag. A fjerde hufvudtiteln fäster jag mig isynnerhet vid kost
naderna för indelta och värfvade arméns öfningar, dem jag tror skulle 
betydligt kunna nedsättas, ty jag anser det icke vara behöflig! att solda
terna äro ute i fullständig öfning hvarje år, sedan de eu gång blifvit in- 
öfvade och vunnit färdighet i sitt yrke. Angående femte hufvudtiteln 
hafva vi nyss hört eu så skarp kritik från två motsatta håll, att man 
deraf nästan måste draga den slutsatsen, att vårt försvar omöjligen kan 
hafva någon synnerlig hjelp att påräkna för de summor, som anslås till 
denna hufvudtitel. Jag vill nu icke ingå i något närmare skärskådande 
af den Kongl. propositionens detaljer, utan inskränker mig till att säga, 
att de Herrar, som fått det stora förtroendet att vara ledamöter af Stats
utskottet, hafva mera att göra nu än någonsin tillförene, enär nemligen, 
efter min åsigt, rätta tidpunkten just nu är inne att bryta med det gamla 
systemet att skuldsätta landet. Förr, när vi haft statsbrist, har någon 
annan utväg icke funnits, men nu, när statskassan har öfverskott, bör 
man kunna söka att göra på annat sätt. Hade våra förfäder lagt så stora 
skuldbördor på oss, som vi under de sista åren lagt på våra efterkommande, 
så skulle vi nu sannolikt käft ganska svårt att reda oss, och må vi der
före, med tanken härpå, komma ihåg att icke göra värre mot våra efter
kommande, än våra förfäder gjort mot oss.

Till skattelindringar ser man i förevarande Kong! proposition ett 
närmande derutinnan, att folket slipper sjelf helt och hållet underhålla 
sina folkskolor; men det är också det enda. Jag vill dock fästa uppmärk
samheten på ett annat fält, som vi äfven hafva att uppodla, om vi vilja 
vara måne om vårt lands framtid; jag menar våra vidsträckta vatten- 
dränkta mossar och myrar. Har statskassan något öfverskott, som kan 
undvaras, så vore det skäl att använda detsamma till aftappningar och 
utdikning^!’ af dessa mossar och myrar samt sålunda åt framtiden bereda
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en ersättning för alla dessa skogar, af hvilkas sköfling Sverige nu, må
hända till sitt eget förderf, har sin största inkomst. Detta torde äfven 
vara en sak, väl värd att tänka på, och jag tror derföre, att man nu icke 
bör vara blind och bevilja allt, som begäres i vissa afseenden, men göra 
andra behof lottlösa.

Jag slutar med den innerliga önskan, att Stats-Utskottets ledamöter 
måtte göra allt hvad på dem ankommer för att minska utgifterna och 
sänka anslagen, der sådana begäras större än nödigt och behöflig! är.

Herr Törn felt: Det var ett evangelium, som vi iuhemtade af tron
talet och af Kongl. Maj:ts nu förevarande proposition, att vi kunna emotse 
nedsättning uti en del af våra skatter, nemligen i fråga om så väl bevill- 
ningeu som den personliga skyddsafgiften. Den förra delen af detta evan
gelium, eller den som rör nedsättningen af bevillningen, kan jag likväl för 
min del icke gilla, emedan jag anser bevillning vara den enda rättvisa af 
våra skattegrunder och att densamma derföre ingalunda bör nedsättas 
eller borttagas, utan att man i stället snarare bör vända sig till andra, 
mer orättvisa beskattningsgrunder och söka att mildra eller förändra dem 
i öfverensstämmelse med rättvisans fordringar. Deremot var det med den 
lifligaste erkänsla, som jag emottag förslaget om den personliga skydds- 
afgiftens nedsättande, så mycket mer som jag vid 1870 års riksdag i denna 
Kammare väckte motion i alldeles enahanda syfte, ehuru något radikalare 
än hvad nu föreslagits. Denna urin motion gick icke igenom, och jag 
möttes utom protokollet af det grymma uttalandet: “de nå nog betala11. 
Detta uttalande kom från det röstegande jordbruksintresset, men tänk, om 
man i fråga om samma intresses, jag vill dock icke säga orättvisa, klagan 
öfver grundskatterna skulle framkasta just samma ord: “de nå nog betala11. 
När solen skiner, så skiner hon öfverallt, och vill man låta rättvisans ljus 
lysa, så må det lysa lika öfver alla samhällsklasser, annars kommer man 
derhän, att hvar och en vill vara herre och förtryckare öfver sin stackare. 
Dessutom, mine Herrar, äro de orättvisor och do olägenheter, som person
liga skatter medföra, redan allmänt kända och erkända. Vi böra besinna 
den anda, som för närvarande råder i verlden, och hvilken anda funnit 
sitt uttryck i dessa arbetareresningar, som uppstå öfverallt. Ännu hafva 
vi här i vårt land öfvertaget öfver dem, men vi böra likväl i tid besinna, 
att dessa arbetareoroligheter äro en propaganda, som går med lunkentus- 
steg, ty den smittar och gör sporadiska hopp liksom koleran, och då vi 
således icke böra göra oss för säkra, att icke denna smitta äfven kan an
gripa vårt land, böra vi, medan tid är, söka förekomma densamma, och 
detta sker bäst genom att lindra de fattiga klassernas skattebördor så 
mycket som möjligt. Jag skulle hafva önskat, att regeringen tagit steget 
fullt ut med ens och föreslagit borttagandet af alla personliga skatteafgif- 
ter, men jag är nöjd med det lilla, som nu erbjudits. Det är nog för att 
på många ställen i någon mån trösta och lugna; och jag är viss, att Ko
nungen. genom hvad han i förevarande ämne föreslagit, upprest sig en tron 
i mer än hälften af befolkningens bröst.

Jag anhåller, att detta mitt yttrande måtte få åtfölja den Kongl. pro
positionen vid remissen till vederbörligt Utskott.
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Herr L. J. Hierta: Det har för det mesta kommit ur brak att
yttra sig öfver Kongl. Maj:ts proposition rörande statsverkets tillstånd och 
behof före densammas remitterande till Stats-Utskottet, och det kan icke 
nekas, att diskussionen vid ett tillfälle sådant som detta upptager icke 
obetydlig tid, äfvensom att den vållar Utskottet någon sysselsättning, då 
de i protokollet intagna anförandena skola inom Utskottet genomläsas. 
Jag tror dock icke, att den tid, som sålunda åtgår, är förlorad, emedan 
en dylik diskussion gifver Kamrarnes ledamöter en anledning och antydan, 
dels att noggrannare genomgå och sätta sig in uti de förslag, öfver hvilka 
Utskottet sedermera skall yttra sig, och dels äfven att på förhand öfver
väga hvad som å ena eller andra sidan kan vara bäst och nyttigast. Der
jemte bidrager en sådan diskussion att redan under första tiden af Riks
dagens sammanvaro bilda en ton i afseende på afgörandet af vigtiga frå
gor, en ton, som icke är grundad blott på föregående antaganden, utan 
på åtminstone ett sken af objektivitet. Det är af dessa anledningar, som 
äfven jag nu vill yttra några ord, ehuru jag visst icke har anspråk på att 
hvad jag kommer att andraga skall i sakkunskap kunna mäta sig med 
hvad en del föregående talare rörande Kongl. Maj:ts förevarande proposi
tion yttrat.

Hvad först vidkommer beräkningen af statsverkets inkomster, vill jag, 
i likhet med de båda nästföregående talarne, uttala min erkänsla för det 
af regeringen nu framlagda förslag att borttaga en del af den personliga 
skyddsafgiften; men jag fruktar dock, att denna skattenedsättning i sina 
verkningar icke skall visa sig så välgörande som en minskning å en annan 
skattetitel. Om man nemligen granskar de årliga redogörelserna öfver 
kronouppbörden, skall man finna, att en stor del af nämnda skyddsafgift 
försvinner genom medgifna afkortningar. Jag tror, för min del, att det 
skulle hafva varit mera ändamålsenligt, om regeringen föreslagit detsamma, 
som nu genom en motion framlagts för Riksdagen, nemligen att sätta ned 
tullen å importeradt socker. Denna tullafgift tynger på den störa massan 
af folket fullt ut lika mycket som den personliga skyddsafgiften och är 
dessutom lagd på en artikel, som enligt läkares intyg är ganska nödvändig 
och nyttig för helsan. Derjemte tillkommer en särskild omständighet, som 
gör, att jag anser för särdeles ändamålsenligt att nu göra en betydlig ned
sättning i tullen för nämnda artikel, den omständighet nemligen, att un
derrättelse inlupit derom, att större tyska bolag bildat sig, hvilka ämna 
att med begagnande af de benificier, som staten derför medgifvit, här i 
landet anlägga stora hvitbetssockerbruk, hvilka anläggningar kanske inom 
eu icke aflägsen framtid skola taga bort den hufvudsakligaste inkomsten 
af vår sockertull. Detta ämne hör väl icke alldeles absolut till det nu 
förevarande, men man kan icke annat än taga det under öfvervägande i 
sammanhang med budgetens uppgörande.

I afseende åter å den uppgjorda beräkningen af statsverkets utgifter, 
får jag säga, att det är icke utan stor tvekan som jag tillåter mig att 
rörande denna del af den Kongl. propositionen taga till ordet, särdeles då 
jag, åtminstone uti en derijjörekommande fråga, sannolikt, ja otvifvelaktigt, 
befinner mig i minoriteten. Jag menar frågan om krigsbudgeten, till hvil
ken fråga jag längre fram skall återkomma. Jag kan icke annat än för 
min del hembära regeringens ledamöter min högaktning, då jag ser på
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denna så digra volym, som den Kongl. propositionen utgör, hvars samrnan- 
skrifvande måste hafva kostat mycken både tid och möda, och när man 
beräknar den korta tidrymd, som förflutit sedan sista riksdagen, kan man, 
med någon kännedom om sin egen arbetsförmåga, icke annat än antaga, 
att regeringsledamöternes arbete gränsat till öfveransträngning. Detta för- 
tjenar erkännande; men derbredvid kan jag icke tillbakahålla don anmärk
ningen, att i fråga om de flesta under de särskilda hufvudtitlarne före
slagna utgifter, departementscheferne synas endast hafva med förordande 
af bifall framburit hvad underordnade myndigheter förut i ämnet hem
ställt. Jag skall strax! angifva orsaken, hvarför jag anser detta förhål
lande anmärknings värd t. Jag vill icke klandra Herrar departementschefer 
derför att de tillvägagått på omförmälda sätt. Så länge jag varit riks
dagsman. har jag alltid ansett ett dylikt förfarande förtjena en viss kon
sideration, enär regeringen städse lider af en stark påtryckning nerifrån 
af löntagareintresset, samt dertill kommer, att då de särskilda embetsver- 
ken, akademier, universitet m. m. inkomma till regeringen med anhållan 
om förökade anslag, hvarje sådan inrättning eller dess chef i allmänhet 
anser det icke allenast lofligt, utan äfven för en pligt, ja snart sagd! föl
en hederssak, att söka tillvinna sina underordnade så många fördelar som 
möjligt eller att som ordstäfve! lyder: “maka hvar under sin gryta1'. När 
man betraktar förhållandet emellan statsmakterna och den jemvigt, som 
bör finnas dem emellan, så inser man lätt, att Riksdagens ledamöter i de 
aldra flesta fall befinna sig i eu svag och ganska kinkig ställning gent 
emot påtryckningen af de många särskilda intressena, som äro försedda 
med ett sådant vapenförråd af sakkunskap, att ett Ståts-Utskott har gan
ska svårt att deri kunna täfla. Jag kan så mycket bättre bedöma detta 
förhållande, som jag under många år såsom ledamot i Stats-Utskottet varit 
i tillfälle att iakttaga, huru svårt det mången gång är för detta Utskotts 
ledamöter att bilda sig en detaljerad föreställning om der förekommande 
ärenden, enär mängden af dessa ärenden gör deras hufvuclsakliga behand
ling på särskilda afdelningar till en nödvändighet och afgörande! i Ut
skottets plenum vanligen måste ske i hast och utan att noggrannare pröf
ning medhinnes. Den derigenom uppkomna olikheten i sakkännedom gör 
att jemvigt ingalunda förefinnes i ställningen emellan Riksdagen eller dess 
Stats-Utskott ä ena och byråkratien å andra sidan. Jag vill härifrån 
komma till den slutsatsen, att det verkligen finnes tillfällen, då man, vid 
öfvervägande af nödvändigheten och nyttan af ifrågasatta nya anslag, åt
minstone icke alltid bör göra bifall till regel och afslag till undantag. Om 
vi tänka oss, mine Herrar, att vi ännu icke hade erhållit vårt nya repre
sentationssätt, utan att, i öfverensstämmelse med det gamla statsskicket, 
Riksdagen endast hvart tredje år skulle sammanträda, då hade ju alla 
dessa nya anslag, som under de sednaste båda åren beviljats, ännu icke 
förekommit förrän två år härefter. Dervid uppställer sig helt naturligt 
den frågan: hade riket sväfvat i någon fara, om icke alla dessa anslag 
varit beviljade under nämnda båda år? För min del tror jag mig kunna 
nekande besvara denna fråga.

Går man nu igenom de särskilda anslagsfordringarne vid denna riks
dag, så finner man, att en stor del af dem redan förut varit framlagda 
för Riksdagen och afslagna, oeh att således de institutioner, för hvilka
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samma anslag begärts, icke af grannlagenhetsskäl ansett sig hindrade att 
med dylika fordringar ånyo framkomma, utan att de tvärtom hålla för en 
heder att för sin egen fördel verka så mycket som möjligt. Jag skall 
icke upptaga tiden med att uti ämnet ingå i detaljer. Jag vill endast 
fästa uppmärksamhet på ett par exempel, äfvensom angifva, hvarför jag 
tror, att man icke tillräckligt tagit i betraktande möjligheten att undvika 
vissa af ifrågavarande anslagsfordringar. Sålunda förekommer på andra 
hufvudtiteln ett anslag, som icke någon af de föregående talarne vidrört, 
nemligen det å 10,000 R:dr till skrifvarekjelp för Hofrätten öfver Skåne 
och Blekinge. Jag vågar icke med visshet inlåta mig i, huruvida detta 
anslag nu kan vara af behofvet påkalladt eller icke, men jag tror att det 
skulle kunna vara en möjlighet’ att genom någon omtänksamhet och nå
gon besparing i sjelfva skrifveriet undvika en dylik skrifvarekjelp. Om 
man tänker på det nu vid hofrätterna rådande arbetssättet, så torde det 
befinnas, att lika mycken tid, som åtgår för pröfningen af ett ärende, 
lika lång tid eller ännu mera behöfves för uppsättningen af domen eller 
utslaget, enär dessa expeditioner, livilka bestå först af eu lång reelt öfver 
hvad vid underrätten i målet förekommit 0£h sedan af Hofrättens deri 
meddelade beslut, vid uppsättningen kosta både tid och möda och fördra 
ett särskild!, ej så lätt inlärdt skrifsätt, emedan hvarje expedition skall 
utgöra en sammanhängande härfva från början till slut, hvartill kommer 
att efter uppsättningen utslaget eller domen skall uppmärksamt genom
läsas ej blott af referenten, utan äfven af flere andra personer. När man 
nu vet, att två tredjedelar af de till hofrätterna inkommande mål äro 
sådana, i hvilka Hofrätten förklarar sig icke finna skäl till ändring i un
derrättens domslut, så hemställer jag, om icke aldra lättast och enklast 
vore, att uti dylika mål, i stället för att skrifva en lång reelt, endast 
teckna på sjelfva akten, att Hofrätten icke funnit skäl att i öfverklagade 
utslaget ändring göra. Då behöfdes icke så mycket skrifveri, och man 
skulle då ej behöfva begära anslag till skrifvarehjelp eller till nya divi
sioner. Yi veta, att hofrätternas ledamöter för närvarande äro så strängt 
sysselsatta, att de ofta i förtid blifva förlegade och gamla. Detta ansträn
gande arbete består till eu ej ringa del i att öfvervaka målens behöriga 
uppsättning. Man talar också om eu särskild sjukdom, hvaraf nämnde 
ledamöter ibland lida, nemligen den så kallade hofrättssjukan. Denna 
sjukdom äfvensom det öfveransträngande arbetet skulle hofrätternas leda
möter kunna undvika, allenast inom nämnda domstolar vidtoges ett för- 
enkladt och förbättradt arbetssätt, hvarigenom äfven alla sådana anslag, 
som det jag nyss nämnde, skulle blifva öfverfiödiga. Jag anför detta blott 
som en liten episod, men jag ville å ämnet fästa uppmärksamhet till det 
afseende vederbörande kunde anse detsamma förtjena.

I afseende å tredje hufvudtiteln vill jag nu icke göra någon speciel 
framställning, emedan, i händelse anmärkning kärr göras emot någon af de 
under nämnda hufvudtitel framställda anslagsfordringar, Stats-Utskottet 
nog skall veta att uppmärksamma sådant.

I fråga om fjerde och femte hufvudtitlarne, vill jag återkomma till 
hvad jag förut nämnt, att det bör vara eu rättighet för hvarje medbor
gare lika så väl som för riksförsamlingen att taga i öfvervägande i hvad 
män ansträngningar för försvarsverket äro af behofvet påkallade. Att
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sätta i fråga en sådan rättighet är likväl — jag måste erkänna det — 
något vågadt och farligt, och hvarför? Jo! emedan det finnes ett stort 
antal personer, som, ledda af en viss öfverspänd fosterlandskänsla, anse, 
att man alldeles icke får tala om, ännu mindre bestrida den dogmen, att 
man under hvilka förhållanden som helst skall anstränga alla krafter för 
att rusta och beväpna sig samt åtaga sig äfven de aldra största bördor 
för detta ändamål. Jag återkommer nu till den förutsättning jag nyss 
gjorde, att vi ännu egde qvar vårt gamla statsskick och att således några 
nya anslag hvarken under detta eller nästföljande år kunde ifrågakomma. 
Månne icke också den nuvarande representationen är berättigad att göra 
sig den frågan: skulle någon verklig fara uppstå, om vi nu för ett år 
skulle afslå de begärda förökade kostnaderna för vårt försvarsverk? Ega 
vi icke rättighet att tänka oss så djupt in i de europeiska förhållandena, 
att vi åtminstone kunna eftersinna, om så stora vådor redan i den när
maste tiden hota oss, att vi redan nu måste bevilja en mängd nya an
slag och icke kunna dröja dermed åtminstone någon tid? Jag vill jem
föra förhållandet i detta afseende närmast med en del lärosatser i teolo
gien. Vi veta, att vetenskapen uppdagat en mängd saker, som stå i strid 
emot de s. k. religionsdogmerna rörande verldssystemet och jemväl till en 
del kullslå dem. Det oaktadt lins det ett antal af 2—3 tusen personer, 
hvilka åtminstone eu gång i veckan predika den läran, att man alldeles 
icke får anställa någon undersökning i fråga om dessa dogmers hållbar
het; att man nödvändigt måste tro på dem samt att det är ett brott att 
sätta deras tillförlitlighet i något tvifvel. Jag hemställer, om icke för
hållandet är alldeles enahanda, när frågan rör militära saker. Äfven då 
finnas några tusen personer, hvilka, i sin egenskap af arméns befäl, ega 
eu social ställning, som åtskilligt står framför andra medborgares, och 
och hvilka måste sätta eu ära i att anse sitt fack såsom det förnämsta 
samt att tillbakavisa och bannlysa hvar och en, som vågar sätta i fråga 
behöfligheten af hvad de från sin synpunkt yrka. Det är bemödan
dena från denna klass, som vållat den politiska uppfattningen om nöd
vändigheten af huru stora uppoffringar som helst för försvaret, utan 
pröfning deraf, huruvida sådant af tidsförhållandet är påkalladt, samt att 
det af så många anses otillständigt att ens tala om att man för närva
rande ej behöfver befara något fredsbrott och att nuvarande förhållanden 
ej påkalla några utomordentliga ansträngningar i och för försvarsverket.

Öfvergå!’ man härefter t. ex. till åttonde hufvudtiteln, så befinnes 
det, att från åtskilliga institutioner äro begärda och af vederbörande 
föredragande tillstyrkta eu del anslag till ändamål, hvilka visserligen i 
och för sig kunna vara nyttiga, men också utan fara kunna undvaras, 
såsom att man, derför att det ena universitetet har eu viss lärareplats, 
också fordrar att det andra för bevarande af sin glans äfven skall hafva 
en dylik m. ni. sådant.

Sammanfattar jag nu till en generel åsigt hvad som hos mig före
kommit i anledning af förevarande proposition, så anser jag, att Stats
utskottet gerna kan fortfarande iakttaga det lilla motstånd mot nya an- 
slagsfordringar, som Utskottet vid föregående riksdagar ådagalagt och att 
Utskottet således, utan att detta dess förfärande må på något sätt hän
föras till någon slags antipati mot den ena eller andra ministéren, städse



48 Den 23 Januari.

må söka att efter hvarje saks beskaffenhet verka tillbakahållande. Vi 
måste erinra oss, att folket i allmänhet icke kan vara belåtet med oupp
hörliga tillökningar i sina skattebördor. Om Riksdagen icke fullgör sin 
pligt, utan för hvarje år pålägger en ytterligare skattetillökning, så fruk
tar jag, att sjelfva representationen af mången i landet kommer att be
traktas såsom en börda i stället för en välgerning. Det vore visst val, 
om landet kunde berga sig utan representation, om dessa kostnader, som 
vår sammanvaro här kräfva, kunde undvikas, om regeringen vore en fa
derlig styrelse, så säker på sin sak, att något missnöje med dess åtgärder 
icke kunde komma i fråga, eller om den kände landet så väl, att det
samma icke genom ombud behöfde framställa sina anspråk, då vore ma
skineriet särdeles förenklad!. Men då vi nu veta, att en representation 
måste finnas och att det är denna institutions pligt att tillse folkets 
bästa och att detsamma ej blir missnöjd!, så är det från den synpunkten, 
som jag anser, att Stats-Utskottet har både skäl och rätt och pligt att 
noga skärskåda den nu framlagda budgeten och att isynnerhet afpruta 
på de till militära ändamål begärda anslagen, samt taga till regel, att 
man gerna kan göra en liten halt med dessa beständiga nya anslagsfor- 
dringar och således för denna gång ej bevilja mera, än som efter pröfning 
visat sig oundgängligen nödvändigt.

Jag ber om ursäkt, att jag så länge upptagit Kammarens tid, men 
jag tror, att hvad jag anfört, icke är så alldeles onödigt att beakta, 
och att det förtjenar att åtminstone i någon mån tagas i öfvervägande.

Herr Alm q uis t: I anledning af Kongl. Maj:ts i förevarande nå
diga proposition gjorda hemställan, att Riksdagen måtte, till inrättande af 
en ny skogsinspektörsbefattning i Norrland med station i Westerbottens 
län, anvisa tillhopa 3,750 R:dr, ber jag att vid detta tillfälle få yttra 
några ord, likasom ock i anledning af Kongl. Maj:ts förslag om tillökning 
af reseanslaget åt redan tillsatte skogstjenstemän i norra delarne af riket. 
Jag skulle särdeles gerna sett, att det icke hade befunnits nödvändigt att 
redan nu, innan Kongl. Maj:t haft tillfälle att pröfva det betänkande, 
som den så kallade Skogskomitén nyligen afgifvit, föreslå dessa förän
dringar; men då Kongl. Maj:t funnit desamma vara nödvändiga, vill jag 
ingalunda afstyrka beviljande af de äskade ifrågavarande anslagen, sär
deles som dessa dels kunna bereda gagn dels ock flerestädes verkligen äro 
af behofvet påkallade. Hvad särskild! beträffar den nya skogsinspektörs- 
befattningen, så kan man väl säga, att en sådan plats må anses behöflig, 
då hela Norrbottens län och fyra femtedelar af Westerbottens län, som 
tillsammans omfatta ungefär 1,100 qvadratmil, utgöra ett onda inspek
tionsdistrikt. Men för att tjensten skall åstadkomma det med densamma 
åsyftade gagn, är det också nödvändigt att de stadgar och föreskrifter, 
som finnas för sådana tjänster, verkligen motsvara hvad erfarenheten visat 
vara af behofvet påkalladt. Jag vågar likväl påstå, att nu gällande stad- 
ganden rörande dessa tjenster icke äro sådana de borde vara. Skogs- 
inspektörsplatsen är afsedd att vara eu mellanlänk mellan centralstyrelsen 
för skogsförvaltningen och jägmästarne i de särskilda distrikten. Skogs- 
inspektören skall vara chef för skogsstaten i den ort, der han är anställd,

men
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amen de stadganden rörande skogsinspektörerne, som innefattas i 1869 års 
instruktion för Skogsstyrelsen och skogsstaten iiro icke af den art, att ett 
sådant chefskap kan blifva verkligt. Visserligen hafva inspektörerne sig 
ålagdt att öfvervaka jägmästarnes tjenstgöring, och de sistnämnde skola 
till dem för hvar tredje månad afgifva berättelser, men jägraästarne äro 
icke skyldige att till inspektörerne insända ifrågasatta förslag till vid
tagande af åtgärder i de under deras vård varande skogar eller att be
träffande tjenstgöringen inhemta deras yttranden och föreskrifter. Efter 
min uppfattning och jemväl enligt komiténs åsigt, saknas tillräckligt och 
nödigt samband emellan dessa tre organer: skogsstyrelse, skogsinspektör 
och jägmästare, och derföre är det omöjligt att med nu gällande bestäm
melser uppnå det goda resultat, om hvilket man gjort sig förhoppning. 
•lag anhåller att Kammaren måtte icke upptaga det illa, om jag, för att 
vidare belysa de förhållanden jag påpekat, tillåter mig uppläsa en sida i 
komiténs betänkande, hvarest komiténs åsigtor om dessa saker finnas 
hemligen fullständigt utvecklade.

Komitén säger nemligen: “Då framgången af de åtgärder, som från
statsmakternas sida vidtagas till befrämjande af eu ändamålsenlig hus
hållning med kronans skogar, till icke ringa del beror af det sätt, hvarpå 
förvaltningen och vården handhafvas och ledas samt kontrollen öfver de 
gifna föreskrifternas tillämpning utöfvas, måste det ock vara af synnerlig 
vigt, icke allenast att de organer, hvilka hafva att besörja fullgörandet af 
nämnda funktioner, hvar för sig äro i besittning af do egenskaper, som 
för ändamålet kunna tagas i anspråk, utan äfven att samma organer in
bördes stå till hvarandra i sådant förhållande, att icke den för ändamå
lets fullständiga vinnande nödiga samverkan omöjliggöres eller äfventyras. 
Det är med uppfattningen häraf komitén ansett sig icke kunna under
låta att taga under öfvervägande, huruvida nu gällande föreskrifter i be
rörda hänseende, innefattade i nådiga instruktionen för Skogsstyrelsen 
och Skogsstaten den 19 November 1869, motsvara det ändamål, de ur 
omförmälda synpunkt hafva att uppfylla. Långt aflägsen från den under
lydande personal, på hvilken omedelbara förvaltningen af och vården om 
de allmänna skogarne hvilar, torde den efter centralisationsidén organi
serade skogsstyrelsen svårligen vara i tillfälle att annat än medelbarligen 
hålla tillsyn öfver sättet och ordningen för genomförande i detalj af det 
system, som vid skogsförvaltningen bör tillämpas, eller med erforderlig, 
på speciel kännedom om skilda orters egendomligheter grundad noggrann
het besörja vidtagandet af de åtgärder, som, till befordrande af önskvärd 
enhet i förvaltningen eller främjande för öfrigt af en rationel skogshus
hållning, kunna af do efter olika omständigheter vexlande förhållandena 
betingas. Behofvet för Skogsstyrelsen af verksamma organer, de der ge- 
asom sin ställning såsom kontrollerande myndigheter kunde bilda en fast 
föreningslänk emellan styrelsen och den förvaltande personalen eller jäg- 
,masta rne, bär förenämnda instruktion sökt afhjelpa genom de bestämmel
ser, som der finnas inrymda i fråga om skogsinspektörerna, hvilka, enligt 
instruktionen, skola livar inom sitt distrikt vara chefer för den öfriga 
derstädes anställda skogsstatspersonalen. Men de närmare föreskrifter, 
instruktionen innehåller om sättet, huru skogsinspektören skall utöfva sin
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befattning, äro, i komiténs tanke, af beskaffenhet, att detta chefskap är 
mera skenbart än verkligt. Utom de qvartalsrapporter, hvilka det åligger 
jägmästarne att till skogsinspektören insända, stå dessa tjensteman för 
öfrigt ej egentligen i annan förbindelse med hvarandra, än att skogs
inspektören i allmänhet har till pligt att öfvervaka, att de honom under
lydande tjensteman och betjente med nit och omsorg fullgöra sina ålig
ganden. De i skogsförvaltningen djupt ingripande förslag af hvarjehanda 
art, såsom till skogsindelningar, hushållningsplaner samt skogsodlings- och 
andra arbetsförslag, Indika jägmästarne hafva att uppgöra, skola af dem 
för granskning insändas direkte till Skogsstyrelsen, utan att således skogs
inspektören är i tillfälle att om desammas lämplighet sig yttra eller eljest 
något dervid påminna. Äfven torde det icke böra lemnas oanmärkt, att 
den nuvarande instruktionen icke utesluter möjligheten af sådant förfa
rande från styrelsens sida, att skogsinspektören kan komma att sväfva i 
fullkomlig okunnighet om de föreskrifter, styrelsen kan hafva meddelat de 
skogsinspektören underlydande tjenstemän. Att under sådana förhållan
den skogsinspektörens befattning lätteligen kan komma att inskränka sig 
till föga annat än eu slags iiskaltjenst, utan något väsendtligt inflytande 
på skogshushållningen, synes vara uppenbart. Skall skogsinspektören i 
verkligheten kunna utöfva chefskap öfver jägmästarne och något verksam
mare inflytande på skogshushållningen inom orten, synes det komitén 
oundgängligt, att alla förslag, som af dessa böra upprättas, genom skogs
inspektören insändas till vederbörande myndigheter, åtföljda af skogs
inspektörens utlåtande i ämnet, äfvensom att de föreskrifter, styrelsen kan 
finna nödigt meddela jägmästarne, likaledes genom skogsinspektören dem 
tillställas eller, med andra ord, att skogsinspektören i alla afseenden höf
vel’ en mellanlänk emellan styrelsen och den i landsorten anställda för
valtande och bevakande skogsstatspersonalen samt att denna personal i 
hvarje förekommande fäll skall vara skyldig att ställa sig till efterrättelse 
de föreskrifter, skogsinspektören i tjensten meddelar. Endast sålunda 
kan, efter komiténs förmenande, den större erfarenhet, det mognare om
döme och de mera odlade insigter, skogsinspektörerna måste förutsättas 
ega, tillgodogöras på ett för det allmänna fullt tillfredsställande sätt."

Häraf synes sålunda att, enligt komiténs åsigt, en brist förefinnes i 
den nu gällande instruktionen, nemligen derutinnan, att nödigt samband 
saknas emellan de tre förutnämnda organerna inom skogsadministrationen, 
äfvensom att skogsinspektören icke har tillräcklig makt eller- inflytande 
för att kunna utöfva verkligt gagn. Det är derföre som jag — utan att 
i öfrigt tillåta mig något omdöme om den föreslagna nya platsens behöf
lighet — tager mig friheten erinra om vigten deraf, att i händelse det 
äskade anslaget beviljas, Riksdagen måtte uttala såsom sin åsigt, att in
struktionen för skogsstyrelsen och skogsstaten den 19 November 1869 
borde sålunda förändras, att skogsinspektörernes åliggande till Skogs
styrelsen å ena och jägmästarne å den andra blefve närmare bestämda, 
så att ett fullständigt samband dem emellan måtte komma till stånd.

Derjemte tillåter jag mig erinra att, hvad reseanslaget till skogs- 
inspektörerne på sätt Kong! Maj:t hemställt, beträffar, det vore ömkligt 
att detsamma icke komme att utgå med fixt belopp till hvarje tjenste
man, utan endast i den män denne, jemlikt ingifven reseräkning, visat sig
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vara dertill berättigad, i hvilket afseende jag tillåter mig hemställa, att 
skogsinspektör måtte hänföras till sjette klassen af 1865 års reseregle
mente och sålunda erhålla 2 R:dr 50 öre för hvarje mil samt 5 R:dr i 
dagtraktamente, dock att denna ersättning ej måtte tills vidare för hvarje 
år öfverstiga, i Norrbotten 1,000 R:dr och i Westerbotten 750 R:dr, samt 
att ej mer än ett dagtraktamente må beräknas för sådant fall, då både 
resa och förrättring egt rum på eu och samma dag.

Hvad särskild! angår den äskade tillökningen i reseanslaget åt jäg- 
mästarne, så är jag visserligen villig att erkänna behofvet af förbättrade 
lönevilkor åt dem, men detta är icke afsedt med denna anslagsförhöjning, 
utan dermed åsyftas endast skälig ersättning för behöriga tjensteresor. 
Det är visserligen möjligt att inom vidsträcktare distrikt det nuvarande 
reseanslaget ej lemnar full ersättning för sådana resor med 2 Rall',,50 öre 
per mil och 4 R:dr i dagtraktamente, men deremot jär jag fullt förvissad 
att i eu mängd af de mindre distrikten anslaget icke endast räcker till, 
utan till och med lemnar öfverskott. Det synes derföre icke vara fullt 
lämpligt att, på sätt Kong!. Maj:t föreslagit, tilldela hvarje jägmästare, 
utan att han deraf för tjenstens behöriga fullgörande visade sig vara i 
behof, 200 R:drs förhöjning i resepenuingarne, ty förhöjningen skulle i*så 
fall tillgodokomina ej endast dem;, som rest, utan en och, hvar, oberoende 
af liera eller färre resor, hvadan härigenom uppkomme eu allmän löne- 
tillökning, som ju dock icke nu åsyftas. Icke heller anser jag Skogssty
relsens förslag i detta afseende vara fullt lämpligt, ty om ersättningen 
skulle utgå jemlikt bestämmelserna i resereglemente!, så uppkomme stora 
svårigheter vid granskningen af reseräkningarnes riktighet, så länge be
stämmelsen qvarstår i 1865 års utsyuingsförordning, att hemmans- och 
nybyggesåboarne skola ersätta jägeritjenstemännen för den skogsutsyning 
och stämpling, som å dessas områden verkställas, hvilken ersättning för 
närvarande är bestämd till sju riksdaler om dagen, då sådan utsyning 
verkställes; men godtgörelsen för resor vid dessa förrättningar är inbe
gripen i det allmänna reseanslaget, Men då, såsom jag redan nämnt, jag 
är af den åsigten, att det flerestädes kan vara nödigt att få reseanslaget 
påökadt, så tillåter jag mig att till Stats-Utskottets ärade ledamöter hem
ställa. att Utskottet måtte tillstyrka, att det ifrågavarande äskade ansla
get, 5,000 Rall', må ställas till Skogsstyrelsens disposition att, till obe
stämdt belopp för hvarje distrikt, efter skogsinspektörernes motiverade 
förslag och Styrelsens derpå grundade pröfning, användas till förhöjning i 
reseanslaget åt de inom de norrländska länen stationerade jägmästare, 
hvilka, för tjenstens behöriga fullgörande, deraf kunde anses våra i behof. 
På sådant sätt komme anslaget dem till del, som deraf vore förtjenta, 
och icke dem, som redan förut hade fullt tillräckligt reseanslag.

Då jag angående dessa saker yttrat mig, liar jag dermed endast af- 
sett att, för den händelse de äskade anslagen beviljas, sådana bestämmel
ser dervid må fästas, att desamma måtte blifva så fruktbärande som möj
ligt för det allmänna, samt komma dem till del, som deraf för tjenstens 
behöriga fullgörande kunna vara i behof.

Friherre Gripen stod t: Enligt min öfvertygelse medföra de anmärk
ningar ocii betraktelser, som framställas vid remissen af Kongl. Maj:ts nådiga
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propositioner, eller andra vackla förslag, i allmänhet icke något särdeles 
stort gagn, och jag skulle derföre vid detta tillfälle icke heller hafva tagit 
Kammarens uppmärksamhet i anspråk, derest icke härstädes blifvit yttradt 
åtskilligt, som jag för min del icke kan gilla och som jag derföre anser 
icke höra få passera utan motsägelse, på det man icke måtte antaga såsom 
gifvet, att Kammaren i dess helhet delar dessa åsigter.

Hvad jag härmed åsyftar, är det som blifvit yttradt angående vissa 
särskilda beskattuingssystem. Åtskilliga talare hafva tillkännagifvit sin 
stora tillfredsställelse öfver Kongl. Majits förslag rörande efterskänkande 
af eu del af skyddsafgiften och de hafva, såsom sin åsigt, äfven tillagt, 
att de anse eu dylik afgift alltid vara, på grund af sin natur, olämplig 
och orättvis, enär densamma, i deras tanke, på ett obilligt sätt trycker 
de fattigare klasserna. Min åsigt härom är emellertid deri, att eu sådan 
kapitationsafgift alldeles icke är principielt förkastlig och ej heller orätt
vis, så vida man nemligen på behörigt sätt afväger dess storlek. Ingen 
lärer kunna förneka, att samhället bland sina aldra vigtigaste åligganden 
har åtskilliga, som äro rent personela, och som således äfven den ringaste 
af dess medlemmar egen rätt att taga i anspråk, och häraf följer ju också 
obestridligen, att det är principielt riktigt att hvar och eu, åtminstone i 
någon mån, bidrager att fylla samhällets behof, hvarigenom han äfven får 
påminnelse om att han är eu aktiv medlem af detsamma. Men det ligger 
å andra sidan jemväl i sakens natur, att eu sådan afgift bör vara ganska 
lindrig i förhållande till den beskattning, som utgår för inkomst och egen
dom. Förr i verlden voro dessa kapitationsafgifter, såsom vi alla känna, 
vida större, och i samhällenas barndom utgingo nästan alla skatter efter 
sådan grund. Ingen förnuftig menniska lärer dock numera vilja förorda 
något dylikt; men icke bör man derföre omfatta eu absolut motsatt åsigt 
och påstå, att alla sådana utgifter ovilkorligen äro orättvisa och för
kastliga.

Enligt min åsigt bör frågan således endast gälla, huruvida nu utgå
ende personela utgifter till staten äro för stora. För min del tror jag 
icke, att detta är förhållandet; ty dessa utgifter, hvilka, såsom vi veta, 
bestå af mantalspenningar och personlig skyddsafgift, uppgående tillsam
mans endast till omkring hälften af ett vanligt mansdagsverke, äro så 
ringa, att de sannerligen, äfven för den minst bemedlade, icke böra anses 
medföra nämnvärd tunga, särdeles då i författningen dessutom finnes före- 
skrifvet, att afgifterna skola afkortas, der stor fattigdom förefinnes, hvilket 
stadgande också, såsom jag tror, med mycken mildhet tillämpas. Till 
följd häraf är det naturligt, att när jag först fick kännedom om försla
get angående den personliga skyddsafgiftens förminskande till hälften, jag 
ingalunda kunde deraf erfara samma känsla af belåtenhet, som åtskilliga 
föregående talare förklarat sig hafva dervid rönt, och detta så mycket 
mindre, som sjelfva framställningssättet, i min tanke, åt förslaget gifver eu 
något förvillande färg, då der nemligen talas blott om att efterskänka den 
förhöjning, som vid sista Riksdagen tillkom. Möjligtvis i formen, men 
ingalunda i sjelfva saken, kan detta sägas vara fullt riktigt, enär halfva 
tilläggs be villningen förut var öfverlemnad till församlingar ne att direkte 
användas för folkskolans behof, men numera, enligt Riksdagens sednaste 
beslut skulle ingå till statsverket, emot det att församlingarna derifrån,

52



Den 23 Januari. 53

enligt vissa grunder, erböllo det tillskott, som för iolkskolan iir anslaget. 
Förslaget innebär således icke, så vidt jag förstår, egentligen eu återstäl
lelse till hvad som förut varit, utan rent af ett efterskänkande af den 
omedelbart utgående folkskoleafgiften; och jag kan för min del icke finna 
tillräckliga skäl för att donna efterlåtenhet borde ega rum, enär en dylik 
afgift svårligen lärer kunna i framtiden återupptagas, äfven om behofvet 
deraf blir aldrig så stort. Men då, å andra sidan, statsverkets närva
rande tillstånd ganska väl medgifver eu sådan afkortning, vill jag icke 
heller absolut sätta mig emot den föreslagna åtgärden.

I sammanhang med den uttalade förkastelsedomen ötver alla kapita- 
tionsafgifter har man också framställt den satsen, att direkt taxering efter 
inkomst vore den enda rationela beskattningsgrunclen, hvilken derföre ock 
borde tillämpas så vidsträckt som möjligt, Härom vågar jag likväl hysa 
on afvikande åsigt. Väl må. det vara sannt, att ett sådant beskattnings- 
system vore ganska godt, om det i tillämpningen kunde utföras sä, som 
man i teorien föreställer sig, ty onekligen kan det anses vara rätt och 
billigt, att hvar och en skattar i förhållande till sin förmåga i detta hän
seende. Men, mine Herrar! det är rent af omöjligt att i verkligheten gorå 
denna vackra grundsats till eu sanning. Det ligger nemligen i sjelfva 
sakens natur, att man icke alltid kan taga reda på hvars och ens till
gångar och årsinkomster; och alltid finnes det personer, Indika, sä snart 
frågan härom växt till någon betydenhet, för vinnande af egen fördel, 
söka undandraga sig ökade afgifter, äfven om dessa ej öfverstiga hvad 
som är rättvist i förhållande till deras tillgångar. Äfvenledes måste man 
taga i betraktande en annan högst vigtig omständighet i afseende å tillämp
ningen af detta beskattningssystem, nemligen den, att detsamma förutsät
ter en forskning eller — så att säga — eu inqvisition i enskilda förhål
landen, hvilken i allmänhet, och med skäl, är ytterst förhatlig. Vi hafva 
nyligen sett jemväl från ett annat land exempel på, huru obenägen man 
är att underkasta sig en dylik inqvisition och huru man derstädes, oak
tadt detta lands hela existens nära nog synes bero på anskaffande af 
nödvändiga medel, ändock icke vill underkasta sig detta system, derföre 
att det skulle föranleda intrång i förhållanden, som man anser böra hål
las fridlysta. Således tror jag icke att det är skäl att utsträcka denna 
beskattningsform genom direkt taxering så långt som här, under åbero
pande af visso abstrakta lärosatser, hvilka på vissa håll vunnit många 
anhängare, blifvit påyrkadt.

Derefter återstår (förutom de ordinarie inkomsterna) en tredje grupp 
af skatter, nemligen de indirekta. Man har här hört klander framställas 
emot regeringen derför, att förslag till minskning i dessa skatter icke 
blifvit framstäldt, och en motion, åsyftande dylik minskning, bär jemväl 
blifvit väckt. Jag har den olyckan att äfven i detta afseende vara af 
olika mening, ty jag tror att dessa skatter icke allenast äro ganska lämp
liga, utan också af praktiska skäl alldeles nödvändiga, hvilket sistnämnda 
förhållande måste vara klart för hvar och en, som bar någon kännedom 
om andra länders inkomstbudget. Man behöfver ej mer än kasta en blick 
i Almanack de Gotlia eller någon annan statistisk handbok för att finna, 
att alla civiliserade länders statsinkomster till största delen bestå i dylika 
indirekta skatter eller kousumtionsafgifter: och så framt man ej vill an-
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taga, att oförståndigt allestädes skulle vara rådande, måste vill härigenom 
också vara tydligen bevisadt, att de indirekta skatterna öfverallt befunnits 
lämpliga och nödvändiga. Men äfven angående dem vill jag göra samma 
vilkor, som för de personel, nemligen att de icke få missbrukas. Det 
ligger — jag medger det — någonting ganska förledande uti, att genom 
konsuintionsskatter, hvilka icke synbart betunga någon, tillvinna staten 
stora inkomster till fyllande åt de allmänna behofven, och det är derföre 
åt vigt att icke gifva vika för en sådan frestelse. Men om man blott 
riktigt väljer beskattningsföremålen, så är denna metod verkligen, inom 
vissa gränser, oj blott den mest lämpliga af alla beskattningsformer, utan 
också i sjelfva verket deii rättvisaste, just derföre att — så vida föremålen
för beskattning äro väl valda ... det ytterst beror på hvars och ens fria
vilja att genom större eller mindre konsumtion af dessa artiklar öka eller 
minska sina skattebidrag. Eu hvar kan nemligen, åtminstone till viss 
grad, låta bli att förtära t, ex. spirituösa eller till och med socker, kaffe 
och tobak, och sålunda undslippa den afgift, som vid sådan konsumtion 
ingår till staten. Hvad särskilt beträffar den artikel, som med skäl 
synes hafva ådragit sig största uppmärksamheten — jag menar socker — 
sa synes mig, i strid mot hvad flere här påstått, den derå sätta konsum
tionsutgift vara ganska väl afpassad efter våra förhållanden. Det må val 
vara sanning, att sockerkonsumtiouen är angenäm och nyttig, äfvensom 
att den blifvit ett slags behof, men ingen lärer dock kunna förneka, att 
förbrukningen deraf kan utan skada betydligt inskränkas, och att det 
hufvudsakligen är de förmögnare klasserna som i vida större proportion 
än de mindre bemedlade konsumera denna vara och sålunda erlägga den 
aldra största delen af den derför inflytande skatten, hvilken alltså utgår 
ganska rättvist i förhållande till förmögenheten. Då hos oss de oundgäng
ligaste lefnadsbehofveu genom ett system, som jag hoppas numera allmänt 
erkännes vara riktigt, lyckligtvis ej vidare äro betungade med någon kon- 
sumtionsskatt, och man ej heller vidare behöfver lägga någon sådan på 
råvaror, hvilka utgöra vilkoret för det reproduktiva arbetets bedrifvande, 
så tror jag — helst då man inskränker denna beskattning till. ett färre 
antal artiklar och icke, till besvär för rörelsen, utbreder densamma alltför 
mycket — att denna beskattningsform är ganska tjenlig och derföre icke 
bör lenmas å sido utan fastheldre bibehållas såsom det förnämsta medlet 
att uppnå det så vigtiga ändamålet — goda finanser.

Man har i sammanhang med dessa yttranden om inkomsterna äfven 
uttalat sig angående anslagen, dels speciel^ dels principielt. I de speciella 
frågorna vill jag icke nu ingå och icke heller särdeles djupt i de princi
piella; men min ärade granne bär till höger framställde vissa åsigter, dem 
jag icke kan underlåta att som hastigast upptaga till granskning.

Han sade nemligen, att man borde noga tillse, huruvida bifall eller 
afslag å de framställda fordringarne nu skulle göras till regel eller blott 
förekomma såsom undantag; och han tycktes genom framhållandet af 
vissa omständigheter vilja så oförmärkt leda sig till den slutsatsen att «/- 
slätt denna gång skulle utgöra regeln. Jag må säga, att hela denna metod 
att tala om regel eller undantag i afseende ä bifall eller utslag på sär
skilda anslagsfordringar, förefaller mig, lindrigast sagdt, besynnerlig. Det 
lärer väl icke finnas mer än en lämplig utväg i detta afseende, den item-
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ligen att hvarje sak underkastas noggrann pröfning, och på resultatet af 
denna pröfning, bör val, såsom jag hoppas, bifallet eller afslaget sedermera 
bero. Dessutom återkom den ärade talaren till sitt älsklingsämne, att det 
skulle existera ett slags intolerans i fråga om bedömandet af det som här
till försvarsverket, så att det knappast skulle vara tillåtet att ifrågasätta 
ens möjligheten af eu vägran att gå in på hvilka uppoffringar som helst 
för landets försvarsväsende. Jag vet sannerligen icke, att någon sådan in
tolerans förefinnes; men å andra sidan hafva vi deremot hört uppställas 
såsom eu dogm, hvilken ej får betvifias, att ett tidehvarf af allmän fred 
och lycksalighet förestår, och att under sådana förhållanden det endast 
utvisar oförnuft och krigslystnad, om man tänker på nödvändigheten af 
att ordna vårt bristfälliga försvarsverk. För min del kan jag likväl ej — 
med all aktning för den ärade talarens profetiska förmåga — helt och 
hållet öfverlemna mig till tron på denna dogm, och jag hoppas äfven för
visso, att ej heller Stats-Utskottet hvarken på denna allmänna grund eller 
någon annan skall på förhand för sig uppställa någon regel, huru frå
gorna skola afgöras, utan att, så väl rörande försvarsverket som alla andra 
ämnen, hvarje sak må underkastas en noggrann pröfning och att det blir 
på grund häraf, som Utskottet kommer att afgifva sina till- eller afstyr
kande utlåtanden.

Herr Palander: Herr vice Talman! Mine Herrar! Det kännes vis
serligen motbjudande att nu, då Herr Statsrådet och Chefen för Sjöförsvars
departementet icke längre är i Kammaren närvarande, till besvarande upp
taga ens något af de utaf honom i dag härstädes fällda yttranden; men 
jag anser mig dock icke destomindre kunna och böra gorå det, då jag 
dels högt begärde ordet redan under Herr Statsrådets härvaro, dels anser 
det särdeles ensidigt, att ett och annat af Herr Statsrådets yttranden icke 
kominer till Stats-Utskottet utan all motsägelse.

Herr Statsrådet behagade yttra: att jag med afseende på mina åsigter 
rörande vårt sjöförsvar, att jag, såsom orden folio — under de två till 
tre år Herr Statsrådet haft med mig att göra, ombytt åsigt två eller tre 
gånger. Jag vågar påstå, att Herr Statsrådet i denna uppfattning helt 
och hållet misstagit sig och att något sådant ombyte alldeles icke egt rum. 
Deremot, så vidt några ord må spillas på detta för Herrarne helt säkert 
likgiltiga ämne, har min åsigt rörande den för Sverige lämpligaste fartygs- 
materielen lyckligtvis icke blifvit så fastspikad, att jag icke låtit fram
stegen inom sjökrigsväsendet inverka på min uppfattning rörande beskaf
fenheten af den materiel, vi till försvaret af våra kuster böra använda.

Utan att, huru lockande det än kunde vara, anse mig behöfva eller 
böra ingå på någon granskning af Herr Statsrådets yttranden rörande 
kustförsvaret, ber jag dock att få något anmärka vid ett af de mest för
vånande uttrycken från statsrådsbänken, eller att vår skärgård vore så 
beskaffad, att fiendtliga batterier der skulle kunna uppkastas, hvarifrån 
man med största lätthet skulle kunna skjuta våra obepansrade fartyg i 
sank. Jag deremot kan icke föreställa mig att de personer, som kunna 
få det ansvarsfulla uppdraget att i skärgården välja och befästa försvars
positioner och placera minlinier, skulle kunna vara, jag må säga, nog 
dåraktiga att välja så beskaffade positioner, att de kunna från dylika
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landbatterier beskjutas. Och jag tror, att om äfven så skedde, faran för 
oss blefve större om minlinien försvarades af så kallade pansarbåtar, hvilkas 
fartygs- och torn-sidor samt däck icke heller bjuda skydd mot fyra å fem 
tums kanoner, och Indika dessutom icke kunna sidorikta sina kanoner 
annat än genom att sidorikta hela fartyget. Eu dylik framställning som 
Herr Statsrådets kan visserligen anföras såsom ett argument, men huru
vida ett sådant argument förtjena!' något afseende, lemna!' jag åt hvem 
som helst att bedöma.

Med anledning af Herr Statsrådets anmärkning, att vi icke hafva råd 
att experimentera i kanonbåtar, hemställer jag endast hvad annat än ex
perimenter våra olika så kallade pansarbåtar äro. Herr Statsrådet an
förde såsom ett bland skälen för anställandet hos oss af fyra stycken 
underingeniörer, att Amerikas främste mariningeniör, hvarmed förmodligen 
menades Ericsson, konstruerat en monitor så beskaffad, att den icke kunde 
flyta, utan gick till botten. Jag måste erkänna, att jag aldrig förut hört 
denna tilldragelse omtalas, men äfven om så varit förhållandet, så förstår 
jag icke att detta är något skäl för anställande hos oss af fyra under
ingeniörer, för såvidt man icke får antaga, att vi derigenom skola få 
ännu skickligare män än sjelfva John Ericsson?

Herr Statsrådet förklarade vidare, att det icke var meningen att för 
det till anskaffande af segelbåtar begärda anslag inköpa någon speljakt. 
Jag betvifiar icke ett ögonblick att sådant icke skall tillåtas, sedan det 
försäkrats från statsrådsbänken, men det står fast att sådant önskats af 
den, som först gjort framställning om anslagsbehofvet, och dessutom om 
så är att alla öfvergifvit tanken på köpet, huru kan då denna enskilda 
egendom förvaras inom kronans borg? Det gladde mig höra Herr Stats
rådet äfven hylla den åsigten, att vi ega för många hus och boställen vid 
flottans stationer. Det vill dock synas, som om Herr Stastrådet först 
nyligen kommit till denna öfvertygelse, då, såsom ett skäl för ökadt un- 
derhållsanslag, hvilket skäl Herr Statsrådet ju gillat, i omnämnda an
förande till statsråds-protokollet särskildt det framhålles, att “uppförande 
af flera nya hus och byggnader vid stationerna förestode. “

Vidare yttrade Herr Statsrådet, att jag misstagit mig med afseende 
å de extra maskinisterna, och att dessa i land borde erhålla sin aflöning 
från underhålls-anslaget. Jag vidblifver min åsigt att så icke bör ske. 
enär de antagas i och för behofvet af maskinister vid rustningar till och 
tjenstgöring under sjöexpeditioner. Jag skall en annan gång, om så er
fordras, anföra fakta till bevis för riktigheten af min åsigt.

Herr Statsrådet yttrade vidare, att vi icke böra för nybyggnaden af 
fartyg göra oss helt och hållet beroende af enskilda verkstäder, hvar
igenom vi bland annat skulle kunna blifva ■‘pungslagna*-'. Jag delar full
komligt denna åsigt och har aldrig påstått, att vi borde ensamt anlita 
enskilda verkstäder: jag har blott sagt, att jag anser statens byggande 
af fartyg genom dess egna verkstäder i allmänhet endast då kunna 
vara befogadt, när samma arbete utföres åtminstone lika billigt som 
af enskilda. Och detta torde icke heller vara för mycket begärdt, då 
kronans verkstäder slippa att betala ränta på värdet af redan befintliga 
byggnader, maskiner och inrättningar, och dessutom icke behöfva vid
kännas flera andra af den enskilda verkstadens faux frais. Jag motsätter
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mig anslåendet åt' medel till påbörjande åt anläggandet åt den ifrågasatta 
nya mekaniska verkstaden på galervarfvet, åtminstone intill dess man med 
klara siffror kan visa, att vi kommit derhän vid de etablissement vi redan 
ega, och det är i öfrigt min öfvertygelse, att vi aldrig få ett kraftigt 
kustförsvar, förr än man öfvertygat nationen, att de summor, som dertill 
anslås, användas på ett klokt och hushållsaktigt sätt.

Herr Statsrådet omnämnde vidare, att de föreslagna arvodesbeloppen 
— tillsammans 10,700 R:dr — för miukorpsens personal ännu icke blifvit 
pröfvade, hvadan det vore osäkert, om de skulle komma att utgå. Under 
sådana förhållanden synes det mig förvånande, att Kongl. Maj:t, innan 
pröfningen skett, blott på grund af eu underordnad tjenstemans förslag, 
gjort framställning om anslag af summan. Om den, efter skedd pröfning, 
nu till eu del icke behöfves för ändamålet, skall man då med anmälan 
derom lemna det obebödiga tillbaka, eller hvad skall göras dermed ? 
Exemplet af den vid laddande af en bomb dödade officern val- vill knappt 
ett bevis mot mitt yttrande rörande andra funktionärers berättigade 
arvodesanspråk.

Herr Statsrådet framhöll vidare behofvet af eu upphalningsslip vid 
Stockholms station. Jag ber få erinra, att jag yttrade mig för anläggandet 
af tidsenliga upphalningsbädclar derstädes.

I fråga om sjukhuset i Carlskrona föreföll det mig som om Herr 
Statsrådet var böjd att medgifva, att det egentligen först vid krig skulle 
blifva behöflig!. Det vore väl i så fall skäl att med dess färdigbyggand 
dröja till dess den tidpunkt närmar sig att vi äro i stånd att med 
framgång försvara platsen, ty intill dess göra vi väl bäst i att der icke 
uppföra sådana byggnader som i fredstid äro obehötliga. Dessutom torde 
det väl icke i händelse af behof, åtminstone icke under den tid krigs
operationer mot oss lära kunna ifrågakomma, vara omöjligare att använda 
provisoriska sjukhus, än det vintertiden varit i Tyskland och Frankrike.

Herr Statsrådet anförde, bland annat, såsom talande för gjutjerns- 
kanoner efter fransk modell, att 222 sådana varit uppställda på vallarne 
under Paris’ belägring utan att flera än tvänne sprungit, och att till och 
med “monsterkanonen- på Fort Valerien varit en 24 centimeters gjutjerns- 
kanon. Dervid ber jag få erinra, att frågan här endast rörer för skepps- 
bruk behöfiiga pansarbrytande kanoner, och af alla de 222 således en
dast 24 centimeter kanonen eller kanonerna; och vidare att rörande just 
dessa, i land med rätta så kallade monsterkanonerna, en talare i denna 
Kammare sistlidna lagtima riksdag ådagalade, att de redan då voro de 
minst kraftiga af alla pansarbrytande kanoner. Mot de engelska pansar
brytande kanonerna anfördes, att med dem icke borde skjutas flera än 150 
skarpa skott. Jag frågar, huruvida med våra anses böra skjutas flera än 100 
skarpa skott med full laddning. Dessutom må ihågkommas rörande kano
nerna efter engelskt system, att de, sannolikt i 99 fäll af 100, tydligt gifva 
tillkänna eller säga till innan de springa, då deremot man i sådant hän
seende alldeles icke kan lita på gjutjernskanonerna, och detta är en ytterst 
vigtig egenskap, ty på tilliten till kanonerna beror möjligheten af ett 
framgångsfullt uppträdande utaf det bestyckade sjökrigsmaterielet. Saknas 
detta förtroende, må våra monitorer och kanonbåtar gerna gå samma väg 
som den af Herr Sjöministern omtalade stora amerikanska monitorn gick.
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Glädjande var att erfara, att Harveyska torpedos blifvit inköpta för 
vår flottas räkning, ty enligt min åsigt skola dsssa minor, förda af fartyg 
som hållas till reds, koncentrerade bakom våra sjöfästningar, göra större 
tiendtliga landstigningsföretag så farliga, att ingen fiende skall våga för
söket att för dem utsätta eu transportflotta. Herr Statsrådet behagade 
slutligen tala om så kallade fisktorpedos. Denna uppfinning är dock så
som sjelfständigt vapen ansedd såsom dödfödd och behöfde således neppe
ligen dödas; ty hvad notiser man än derom kan få låsa. och trots all 
sträfvan af uppfinnarne och deras vänner, hafva fackmännen dock ringa 
förtroende derför, åtminstone såsom annat än, på sin höjd, ett auxiliär- 
vapen.

Eu talare från stockholmsbänken yttrade, att landtförsvaret först bör 
ordnas, innan man tänkte på sjöförsvaret; jag ber att med anledning deraf 
få påminna honom om ett gammalt och kanske något vulgärt ordspråk: -me
dan gräset gror, dör kon." Om talarens mycket anlitade tid hade tillåtit 
honom något sysselsätta sig med sjökrigsväsendets utveckling, så tror jag 
äfven han skulle kommit på andra tankar om sjöförsvarets nuvarande 
ståndpunkt och värde för ett land, sådant som Sverige, och kommer fien
den blott en gång val in i vårt land. så stannar han nog qvar; det gäl
ler derför att mota honom vid tröskeln. Slutligen framkastade samme 
talare en helt och hållet originel idé, som slog mig med beundran, den 
nemligen, att sjöförsvaret rätteligen borde kallas landtförsvaret. Jag tror 
att han kan hafva rätt, ty det ser verkligen ut som om aldrig, förr än 
det sker, sjöförsvaret i detta hafomflutna land skall komma att omfattas 
med det allvar och den kärlek som det förtjena!'.

Herr Carlsund: Helt litet är det, som jag bär att erinra, och jag Vill 
i korthet anföra, att jag ingenting har emot do af Kong! Maj:t begärda 
anslagsbelopp för flottan, så vida nemligen de användas ändamålsenligt. 
Min tanke är dock, att den privata företagsamheten vid nybyggnader och 
reparationer af krigsfartyg bör tillgodoses, och jag måste derföre ogilla, att 
de begärda medlen till en del användas på sådant sätt, som bidrager att 
förhindra den enskilda industriens utveckling. Anläggandet af större verk
städer för reparation och nybyggnad å statsverkets bekostnad måste jag 
derföre motsätta mig. Kronans fartyg hafva hittills till stor del. synner
ligas! å sednare tid, blifvit nybygda och reparerade vid privata verkstäder, 
och detta bör äfven hädanefter låta sig göra, så mycket heldre som dy
lika anläggningar finnas och andra nu uppstå i flertalet af våra kuststäder 
och hamnar. Att dessa nu befintliga verkstäder göra ett arbete, som är 
godt, derom vittnar bland annat den storartade utvecklingen af vår han
delsflotta. Dess ångfartyg hafva likasom flertalet af statens blifvit bygda 
vid dessa enskilda verkstäder. Hvarföre skulle staten nu gå den enskilda 
spekulationen i förväg? Erfarenheten från andra länder visar ock, att den 
väg, man här nu vill slå in på, ej är den rätta. Så har man t. ex. i 
England, långt ifrån att bygga nya marinetablissementer och maskinverk
städer, i stället nedlagt flere af de gamla just derföre, att man funnit 
det dels oförenligt med eu god statshushållning att bibehålla dem, eller 
att på det allmännas bekostnad upprätta och underhålla varf och verk
städer för utförandet af arbeten, som lika bra och billigare kunna af eu-
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skilde verkställas, dels ock ansett det för en statens skyldighet att ej upp
träda som konkurrent med den enskilde skattdragande i rent industriela 
företag.

Arbetet vid statens verkstäder kan ej bedrifvas med den flit och om
sorg, som måste användas vid de enskilda, af det enkla och naturliga 
skäl, att för de sednare är billigt och väl utfördt arbete ett mera nöd
vändigt vilkor för anläggningens bestånd och utveckling. Den private ar
betaren måste, för att bibehålla sin plats, i oupphörlig täflan med andra, 
mera utveckla sin yrkesskicklighet. Denna konkurrens tvingar honom att 
oaflåtligen gå framåt; han kan ej, såsom statens man, anse sin plats ho
nom orubbligen tillförsäkrad; han kan när som helst afskedas. Ej nog 
härmed; hans arbetstid är vanligen också längre, så t, ex. arbeta ingenjörer 
och ritare vid flottan vanligen från kl. 9 f. m. till 3 eft. m., då vid pri
vata verkstäder deremot dessas arbete pågår från kl. 8 f. in. till 7 på 
aftonen, med endast en till två timmars middagsrast. Att man arbetar 
kortare tid, ogillar jag ej så mycket, som ej mer det, att man i statens 
tjenst ej anstränger sig lika mycket för att utveckla sig i sitt yrke. Skick
lighet deri vinnes endast genom arbete; skickligheten utvecklas ej så myc
ket genom de förberedande teoretiska studierna som ej mera genom deras 
praktiska tillämpning.

Den privata industriens företräde i afseende å förenämnda utveckling 
har erfarenheten äfven i andra länder ådagalagt. Så har man i England 
så vill som i vårt land särskilda statsingeniörer för flottan in. m„ men 
det oaktadt lian engelska regeringen ofta funnit sig nödsakad att kalla 
privata ingeniörer till råd och hjelp. Deras antal har vid tillfällen upp
gått till väl ett dussin. Jag upprepar blott få namn: eu Armstrong, eu 
Withworth, Nashmyth, Anderson, Loyds.

Jag har här i dag hört ett yttrande, som jag anser mig berättigad 
och skyldig att genmäla. Herr Statsrådet och Chefen för Sjöförsvars
departementet tiar nemligen behagat säga, “att här i landet ingå dugliga 
pansarplåtar kunna tillverkas**. Grundlösheten af ett sådant påstående 
torde ej vara svår att visa. Den öfver de vid Finspong år 1870 
anställda skjutförsök afgifna rapport, som blifvit mig meddelad af Laudt- 
försvars-departementets kommando-expedition, denna tryckta berättelse, som 
jag här innehar, anger nära nog på hvarje sida, att de pansarplåtar, som 
voro tillverkade vid Motala, voro bättre än de engelska af motsvarande 
dimensioner, — och detta är ju naturligt, då våra malmer och jernsorter 
äro de erkändt bästa i verlden, då vi förstå att rätt använda dem.

De bultsystem för pansarplåtarnes sammanhållning, som användes vid 
dessa försök, voro af mångfaldig art. Men äfven i afseende å dem blef 
resultatet, att de helgängade skrufbultarne, af inhemsk modell, voro de, 
som egde största motståndskraften. Hvarföre, då vi ega sådana materialier 
och förmågan att använda dem, skola vi då vända oss till utlandet? I 
samma män som så sker ödelägges och dödas den inhemska industrien — 
och det kan slutligen hända, att vi eu vacker dag stå alldeles utan eu 
sådan, som kan ersätta den försvarsmateriel som då behöfves.

Den inhemska industrien bör uppmuntras! Enligt min tanke är hvarje 
försök af staten att konkurrera med den, icke att förkofra, utan att re
ducera den — konkurrensen må gälla fartyg, kanoner eller handvapen.

f>v*



Den 23 Januari.60

Det är från denna synpunkt jag ogillar de nya anslag, som nu blifvifc 
för flottan begärda. Beliofvet af ökad materiel och vår flottas förkofran 
och utveckling samt nödvändigheten af medel dertill inser jag, men tror 
att vår militära och industriela utveckling måste gå samtidigt framåt för 
det helas väl.

Emot de nuvarande monitorerna och de under byggnad varande ka- 
nonbåtarne har jag en anmärkning, som jag anser mig skyldig att här 
meddela; den är ganska graverande, och felet, den afser, fordrar, enligt 
min åsigt, rättelse. Vi känna alla, att våra skärgårdar till stor del bestå, 
af höga klippor och holmar. Har fienden lyckats att bemäktiga sig eu 
dylik position, kunna vi svårligen genom beskjutning från sjösidan för
drifva honom derifrån, emedan kanonernas elevation eller uppsättning å 
våra monitorer och de nya kanoubåtarne är dertill för ringa, ej mer än 
8 grader. Att denna elevation borde och kunde varit större, ja 30 till 40 
grader och deröfver, derom är jag för min del fullt öfvertygaÖ

Så dyrbara monitorer som man nu lär ha för afsigt att bygga, nem
ligen a två millioner per stycke eller å eu million It:dr per kanon, anser 
jag för min del icke lämpliga för våra behof och än mindre för våra till
gångar.

Hvad jag nu sagt torde vara tillräckligt för denna gång. Anledning 
att framdeles återkomma till samma ämne torde ej komma att saknas.

Jag anhåller, att detta mitt yttrande måtte få åtfölja den Kongl. pro
positionen vid dess remiss till Stats-Utskottet.

Herr Törnfelt: Herr vice Talman! Mine Herrar! En högt ärad
talare på stockholmsbänken yttrade nyss, att den personela afgiften vore 
nödig och nyttig för att påminna äfven den fattige om att han är en 
medlem i samhället. Jag hemställer i anledning häraf, om han icke skulle 
blifva lika väl påmint derom, om han finge betala sin skatt såsom bevill
ning. Och, då för 400 R:drs inkomst betalas en R:dr bevillning, huru 
mycket skulle i proportion derefter en fattig daglönare, som förtjenar t. ex. 
100 Rall' om året, kunna komma att skatta? Jo, icke mera än 25 öre, 
hushållet må vara större eller mindre. Nu deremot får han utlägga skatt 
ej endast för sig sjelf, utan, om han är gift, äfven för hustrun och den 
ofta nog ganska talrika barnskaran. Den personela beskattningen är ett 
art från urminnes tider, från hedenhös, och bör så fort som möjligt för
svinna.

Öfverläggningen var slutad; och blef den nu föredragna Kongl. pro
positionen hänvisad till Stats-Utskottet, dit de i anledning af densamma 
afgifna yttranden skulle åtfölja.

§ 5-

Förekommo till behandling de å Kammarens bord hvilande motioner, 
och hänvisades:

Friherre J. Ericsons motion, N:o 2, till Bevillnings-Utskottet;
Herr Liss Olof Larssons motion, N:o 3, till Bevillnings-Utskottet och 

N:o 4 till Tillfälligt Utskott.
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I anledning af Herr Rutbergs motion, N:o 5, yttrade

Herr Gu mm Hus: Efter nyss afslutad långvarig diskussion öfver
statsverkspropositionen vill jag i den nu förevarande frågan ej vara mång
ordig. Jag skulle icke alls ha ansett nödigt uttala mina betänkligheter 
vid förslaget, om jag trott, att motionens titel finge tagas för kontant; 
men det saknas ej anledning antaga, att framför det lilla motionskäftets 
titelblad om Lule borde finnas en yttre titel af ungefär följande lydelse: 
“Bör Riksbanken bär och hvar i orterna anlägga lånekontor, inrättade i 
öfverensstämmelse med dem, som redan finnas? I. 1. Lule“ — och med 
en sådan liten tilläggsanteckning: “På första häftets mottagande beror, om 
fortsättningen, som blir många delar och häften, kommer att utgifvas “

Den här framställda frågan i dess enskildhet eller större utsträckning 
kan man betrakta dels ur det goda hjertats synpunkt (eftersom Riksban
ken lär ha ett godt hjerta!) och dels, såsom en annan bankinrättning vid 
väckt förslag om ett afdelningskontors bildande skulle gorå, ur affärs
synpunkt.

Frågar man det goda hjertat, välviljan, billighetskänsla!! till råds, får 
man naturligtvis icke vänta ett allmängiltigt, utan ett mera subjektivt 
svar. Det goda hjertat tager Lule ensamt i betraktande och medgifver, 
att åtskilligt — långa afstånd, svårare kommunikationer, trög postgång — 
gifva det höga Norrland fog att vänta och hoppas, att staten må, så vidt 
ske kan, underlätta dess bemödanden att vinna ekonomisk utveckling. 
Dertill kommer erinringen om lorlidet års lagtima Riksdags beslut att 
borttaga den så kallade respitmånaden. Visserligen förnimmes ett rykte, 
att man vid denna riksdag ämnar försöka återupplifva respitmånaden, men 
det går nog icke; ty väl kan eu oefterrättlighet länge vidmakthållas af 
konservatism eller fördom eller andra orsaker, men har den en gång på 
fullt giltiga skäl blifvit undanröjd, är det sunda förståndet ett oöfverstig- 
ligt hinder för återgången till det gamla, och då kan ingen verldslig makt, 
icke ens den väldiga, som lierrskar i denna Kammare, om den än ej i 
detta fall vore inom sig söndrad, ånyo kalla Lazarus ur grafven. Jag be
traktar således respitmånaden såsom ohjelpligt tillhörande en gången tid, 
och om det är en förlorad fördel att icke vidare lagligen kunna undgå 
att vid utfästad tid infria åtagen förbindelse, så låter det väl säga sig, 
att Norrland på respitmånadens indragande gjorde större förlust än an
dra orter.

Sålunda har verkligen det goda hjertat ett och annat att framdraga 
till Norrlands fördel i detta fall; men jag föreställer mig, att Norrland 
icke vill beropa sig blott på det goda hjertats förord, för att erhålla och 
erkänna en gåfva såsom sådan, ty dertill sitter förmodligen Norrlands 
hjerta för högt. Också uttalar motionen den mening, att Riksbanken 
skall på det nya afdelningskontoret gorå eu lysande affär. Således aro vi 
nu inne på affärssynpunkten. Der finnas siffror att rådfråga, klara och 
talande, och der kan ledning hemtas af erfarenheten vid de nuvarande 
kontoren i Göteborg, Malmö och Wisby.

Af 1871 års statsrevisorers berättelse angående Riksbanken finner 
man genom en enkel uträkning, att under år 1870, som ur banksynpunkt 
icke var något dåligt år, har afdelningskontoret i Göteborg gifvit i in-
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komsfc 5,s;j procent — ett jemförelsevis godt resultat — medan kontoren 
i Malmö och Wisby, hvilkas förlagsbelopp från Riksbanken icke varit fullt 
lika under hela året, gifvit resp. 3,g och 3,s procent på de lägre, men 
blott 3,3 och 3,g procent på de högre förlagen. Då har jag ej tagit i be
traktande, att från dessa vinster egentligen borde afdragas dessa kontors 
skäliga andel i kostnaden för hufvudkontoret här i Stockholm. Icke heller 
har jag fästat afseende vid, att de haft andra inkomstanledningar, än de 
från Riksbanken bekomna förlagen. Dessa afdelningskontor hafva ju, om 
än till jemförelsevis alltför oansenliga belopp, mottagit upp- och afskrif- 
nings- samt depositionsmedel, af Indika medel andra låneinrättningar pläga 
kunna bereda sig god vinst; men här har sådan inkomst gått åt, och 
öfverskottet stannar vid de förut uppgifna procenten.

Erfarenheten från de gamla avdelningskontoren uppmuntrar således 
ej till inrättande af nya, så vida ej sannolikhet förefinnes, att de skola 
gå upp emot eller öfverträffa Göteborgs-kontoret, då det kunde vara skäl 
tänka på saken såsom affär. Tyvärr befarar jag, att ett lånekontor i 
Lule ej torde ha utsigt att bli mera gifvande än de i Wisby och Malmö.

Vid sådant förhållande synes det mig värdi att taga i öfvervägande, 
om ej Riksbanken skulle kunna använda sitt öfverflöd af penningar på 
någor, sätt, hvithet gåfve litäktiga orter lika stora fördelar, som de genom 
afdelningskontor kunde vinna, men tillskyndade Riksbanken minskad möda 
och risk. Jag nämnde “risk", och äfven den förtjenar att tagas i be
traktande. Under år 1870 uppgingo förlusterna vid Riksbankens olika 
kontor och olika utlåningsgrcnar (allmän diskont och handelsdiskont) till 
belopp, vexlande från det mycket låga af Jpdels procent, upp til x\, h 
1, l och högst (i Wisby) lpö procent, siffror, som i och för sig ej äro 
stora, men dock ingalunda obetydliga i förhållande till de gjorda vinsterna. 
Redan } procents kapitalförlust är värd att beaktas i eu rörelse, hvars 
afkomst stannar vid 3 procent och några bråkdelar.

Mig vill det förefalla, att om Riksbanken, som är mycket rik, kunde 
få sina penningar till väsendtlig del placerade i varande eller blifvande 
bankinrättningar (dock ej i sedel utgifvande privatbanker, då ju dessa äro 
Riksbankens medtäflare), skulle Riksbanken, van vid små anspråk, kunna 
till skiljda orter i landet utlemna ganska många belopp på ett eller flera 
hundratusental riksdaler, vare sig mot låg ränta, t. ex. 4 procent, eller 
såsom kreditiv med likaledes billigt beräknade utgifter, under bestämmande 
från sin sida af sådana förbehåll, att Riksbanken ginge fri från all vidare 
möda och risk; att den hade full säkerhet för kapital och betingad 
afkomst deraf; att omsättningsutlånjngen, som man val icke vill upp
gifva., uppehölles genom förbindelse för lån- eller kreditivtagande penning
inrättning i landsorten; att enligt allmänna diskontens metod utlåna mot
svarande del af riksbanksförsträckningen, t. ex. att af den för Lule- 
kontoret begärda halfva millionen använda vid pass 200,000 Rall- till om
sättningslån i den aflägsna landsorten, med hvars diskontlån Riksbanken 
således dåmera icke behöfde taga vidare befattning: samt att slutligen 
Riksbanken förbehölle sig rätt att genom ombud tillse, att dessa och an
dra kontraktsvilkor, som på Riksbankens sida kunde finnas lämpliga, be
hörigen iakttagas.
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lliksbankeii skulle sålunda med mindre arbete, mindre risk, mindre 
inveckling af sitt redan alltför vidlyftiga och tungt arbetande maskineri 
och minst med lika god behållning som nu, eller på kreditiv-vägen an
tagligen med en vida bättre inkomst, än den nuvarande, sprida sina pen
ningar i landet och med dem gagna. De 4 procenten kunna synas allt 
för ringa; men mera förtjena!’ Riksbanken ej i medeltal på sin diskonte
ring, äfven om Stockholms- och Göteborgskontoren, som upphjelpa affä
ren, tagas med i räkningen. För omsättningslånens flyttande, så vidt 
möjligt, till orterna tala åtskilliga skäl, både ur Riksbankens och lån- 
tagarnes synpunkter, af Indika jag här skall inskränka mig till att framhålla 
det enda, att den genom ökad personalkännedom underlättadeckontrollen 
skulle minska anledningarne och möjligheterna att diskontera falska papper, 
såsom nu tyvärr icke så alldeles sällan lär ske i den allmänna diskonten 
och, äfven med iakttagande af all vaksamhet, derstädes knappast lär 
kunna fullständigt undgås.

Och ännu eu anmärkning! Om t. ex. i Lule icke någon sådan bank
inrättning finnes, som kunde för angifvet ändamål mottaga en dylik riks- 
myntsförsträekning, men den ortens behof af ytterligare eu banklucka är 
verkligt och kännbart, så lär det icke dröja, förrän orten, helst efter så
dan uppmuntran från Riksbankens sida, inrättar sin egen icke-sedelutgif- 
vande bank; och vill eller kali flen icke det göra, så lär derstädes icke 
heller finnas lämplig plats för ett Riksbankens lånekontor.

Detta har jag nu tillåtit mig yttra, icke derför, att jag på uågot 
sätt missunnar Norrland att få en sådan försträckning, hvarom här är 
fråga, utan af det skäl, att jag dels ogillar den till grund för motionen 
liggande principen, dels fruktar, att det ifrågasatta nya kontoret torde 
komma att öka Riksbankens redan stora tillgång på sorglig erfarenhet. 
-lag vågar derför till de upplyste herrar och män i Banko-Utskottet hem
ställa, huruvida icke Utskottet vid det omarbetande af bankoreglementet, 
som ju vid hvarje riksdag försiggår, kunde finna lämpligt att i detsamma 
föreslå sådana bestämmelser, som på någon bättre väg, än den af motio
nären föreslagna, kunde leda till ett lika tillfredsställande mål.

Detta yttrande anhåller jag måtte få åtfölja motionen till Banko- 
Utskottet.

Herr Hjelm: Med anledning af den föregående talarens anförande
är det som jag begärt ordet, isynnerhet till följd af hans antydan, att ett 
Riksbankens afdeliiingskontor i Norrland skulle komma att för Banken 
lemna samma dåliga resultat som lånekoutoren i Wisby och Malmö. 
Häremot ber jag få erinra, att Norrland i jemförelse med Gotland be- 
drifver en ganska stor export af alster, som på marknaden äro mycket eftersökta 
— trävaruexporten ensam uppgår till ett värde af cirka 40 millioner och 
den behöfver samt kan använda lån i stort på kort tid, som hvarken 
Gotlands eller Skånes spanmålsproduktion för exporten kan göra. Att 
lånerörelsen skulle för banken blifva förlustbringande, är således ej att 
befara. Å andra sidan är behofvet af ökadt rörelsekapital i denna del 
af landet ganska stort. Riksbanken är långt borta, kommunikationen 
med hufvudstaden en stor del af året mycket långsam — äfven under 
den årstid, då hon är snabbast, vida långsammare än den, största delen
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af det öfriga landet åtnjuter, hvarföre icke penningar på sex månaders 
papper, tagna här nere, kunna der brukas längre tid än fem månader. 
Räntan vid utlåning, äfven mot ganska goda papper, är der i allmänhet 7 
procent och derutöfver, och de enskilda hanker, som ej nöja sig med min
dre, äro dock ganska strängt anlitade.

Af båda dessa skäl — den ojemförligt större affärsrörelsen i Norr
land än på Gotland och den derigenom uppstående större lättheten för 
låntagare på förra orten att fullgöra ingångna förbindelser, samt Norr
lands afskeda läge och den deraf förorsakade svårigheten för dess industri
idkare, affärsmän o. s. v. att erhålla nödigt forlagskapital — hoppas jag 
för min del, att hvad den föregående talaren i frågan behagat yttra, ej 
skall hvarken inom Banko-Utskottet eller Kammaren åstadkomma den 
åsyftade effekten.

Efter denna öfverläggning hänvisades motionen jemte yttrandena till 
Banko-Utskottet.

Herr Grills motion, N:o 6, hänvisades till Lag-Utskottet.

Slutligen hänvisades Herr Cad Johanssons motion, N:o 7, till Stats
utskottet.

§ 6.

Föredrogs och lades till handlingarne Kongl. Maj:ts vid Riksdagens 
öppnande å Rikssalen upplästa berättelse om hvad i riket och dess sty
relse sig tilldragit sedan sista lagtima riksdag.

§ 7.

Föredrogos och hänvisades till Stats-Utskottet Riksdagens år 1871 
församlade Revisorers berättelser:

l:o) om verkställd granskning af statsverkets samt andra af allmänna 
medel bestående fonders tillstånd, styrelse och förvaltning under år 1869;

2:o) om granskningen af de under Kommers-kollegii förvaltning eller 
kontroll ställda fonder och medel; och

3:o) om dito af Riksgälds-kontorets tillstånd och förvaltning.

§ 8.
Föredrogs och hänvisades till Banko-Utskottet Riksdagens år 1871 

församlade Revisorers berättelse angående Riksbanken.

§ 9.

Föredrogos ånyo, men blefvo, på begäran, ytterligare bordlagda Ju- 
stitie-ombudsmannens embetsberättelse samt Tryckfrihets-komiténs berät
telse.
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§ 10.

följande nya motioner afgåfvos, nemligen af:
Herr Gumcelius, N:o 8, angående ändring i 12 § af Kongl. förord

ningen den 21 Mars 1862 om kommunalstyrelse i stad;
Herr Sven Nilsson i Efveröd,
N:o 9, angående rättighet för församlingar no i Skåne, Halland och 

Blekinge att uppbära den till klockarue utgående helgonskyld; och
N:o 10, med hemställan att Kongl. Maj:t täcktes låta utarbeta och 

för Riksdagen framlägga förslag till förändrade stadganden rörande bygg
nad och underhåll af tingshus och häradsfängelse;

Herr Uörnfeldt, N:o 11, derom att de församlingar, der lönereglering 
för presterskapet blifvit genomförd, måtte, för den tid regleringen gäller, 
varda befriade från skyldigheten att bygga och underhålla s. k. tionde
lada ;

Herr Gunnar Eriksson, N:o 12, om anvisande af statsanslag för om
läggning af den s. k. Carl Johans-vägen från Skalstugan i Jemtland till 
riksgränsen mot Norge:

Herr Ola Andersson, N:o 13, om skyldighet för innehafvare af sådan 
statens egendom å landet, för hvilken bevillning efter andra artikeln ej 
erlägges, att utgifva fyllnadsbidrag till folkskolelärares aflöning i förhål
lande till egendomens taxeringsvärde;

Herr Per Jonsson,
N:o 14, om rättighet för församlingarne att bestämma klockarnes 

aflöning;
N:o 15, om ändring i 11 § af Kongl. förordningen den 21 Mars 

1862, angående kommunalstämma på landet.

Herr Hedin: Herr Talman! Det torde vara i friskt minne, att 
sistförfluten lagtima Riksdag beslöt en nedsättning i anslaget till tredje 
hufvudtiteln på så sätt, att den summa, som motsvarade den, hvarmed 
anslaget till ministerstaten minskades, uppfördes såsom “tillfälligt anslag 
till öfvergående utgifter1*. Särskildt erinrar sig Kammaren säkerligen, att 
den dåvarande utrikesministern gjorde något motstånd mot den föreslagna 
nedsättaingen, men att de skäl, han dervid anförde, icke hade mera ver
kan på Riksdagen, än att det ifrågavarande anslaget minskades med 40,800 
R:dr. Då emellertid, enligt min förmodan, ett Riksdagens beslut i en 
statsreg!eringsfråga icke derföre, att det ej fordrar omedelbar och full
ständig tillämpning under nästföljande statsregleringsperiod, förlorar sin 
bindande och förpligtande karakter för en regering eller regeringsledamot, 
son? detta beslut icke föranledes att afgå och följaktligen erkänner 
möjligheten att utan olägenhet för landet styra dess angelägenheter med 
eu sålunda nedsatt budget, så hade man, efter min tro, all anledning att 
i Kongl. Maj:ts nu afgifna statsreglcringsproposition förvänta åtminstone 
eu antydan om regeringens afsigt och beredvillighet att ställa sig Riks
dagens beslut till efterrättelse samt förslag från densamma att på något 
lämpligt sätt åvägabringa en successiv minskning i de ifrågavarande ut
gifterna. Men man träffar i denna proposition icke någon dylik afsigt 

Riksd. Prof. 1872. 2 Afd, 1 Band. r,
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eller beredvillighet, utan till sin öfverraskning i stället en polemik mot 
Riksdagens beslut. Det är visserligen sannt, att numera en annan person 
innehar den dåvarande utrikesministerns plats. Men som det lyckligtvis 
är så stäldt här i detta land, att ingen kan tvingas att blifva Konungens 
rådgifvare, så är det gifvet, att den som frivilligt mottager detta kall och 
dermed ledningen af dithörande förvaltningsgren är pligtig att, med min
dre hänsyn till sin företrädares åsigt än den penningebeviljande stats
maktens beslut rörande de för denna gren nödiga medel, i detta beslut 
söka den bestämmande normen för sitt handlingssätt. Vid sådant för
hållande har jag ansett det riktigt, att Riksdagen förnyar sitt redan en 
gång fattade beslut för att se till, huruvida det icke vore möjligt att åt 
detsamma skaffa gehör.

Och afgaf derefter motionen N:o 16, om nedsättning i det för tredje 
hufvudtiteln äskade anslag eller samma anslags öfverflyttande till en del 
på extra stat.

Alla här ofvan uppräknade motioner bordlädes.

§ 11-

De under § 3 upptagna Kongl. Maj:ts propositioner äfvensom den i 
samma § omförmälda skrifvelse bordlädes.

Likaledes bordlädes Riksdagens Kansli-deputerades memorial N:o 1, 
angående antagande af tjensteman och vaktbetjening i Riksdagens kansli.

§ 12.

Upplästes och godkändes protokallsutdrag öfver de uti detta samman
träde fattade beslut.

Kammarens ledamöter åtskiljdes klockan 2\ e. m.

In fidem 
H. Husberg.


